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A nins ca o nădejde  târzie şi mă tem
De-ndepărtarea ta de-un blestem.

Ţi-aş scrie zilnic ca să ştii că sunt
Dar mâna mi-e de iarbă şi pământ.

M-aş duce să te văd şi nu m-am dus
Şi-mi port destinul  trist precum Iisus.

Nu pot dormi şi-ascult cum de departe
Minutul scurt al vremii ne desparte.

Şi către zori, cu lacrima pupilei, 
Topesc zăpezi cu primul glonţ  al zilei.

Poeţi  uitaţi pe nedrept  - Mircea  MICU

 A nins

Prezenţi în Ţara Banatului încă din Evul 
Mediu, italienii luminează de-a lungul 
popasurilor istorice trecutul neamului 

bănăţean. Aportul lor la dezvoltarea acestei 
provincii imperiale ar putea constitui desigur, 
obiectul unui studiu vast şi aprofundat. 

Italienii, e timpul să recunoaştem; fraţii 
noştrii italieni, au contribuit semnificativ la 
prosperitatea acestei provincii. Neîndoielnic, 
nu putem minimaliza efortul german, ma-   
ghiar, evreiesc, macedonean, dar ei italienii, 
sunt cei care au pus temeliile civilizaţiei latine 
în Banat. 

Recent, ca un semn de recunoştinţă faţă 

de poporul italian, Uniunea Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric, a dat curs dorinţei domnului 
Antonio Diana, ca oraşul Stintino al cărui edil 
este, să fie prezent în paginile jurnalului „Ba-
natul”. Gestul nostru, a avut un amplu ecou în 
presa italiană, unde revista fanion a Uniunii, 
a fost prezentată fără a se cruţa superlativele. 

Cu acest prilej, preşedintele Uniunii Jur-
naliştilor din Banatul Istoric, domnul Vasile 
Todi, a adresat domnului Antonio Diana, 
invitaţia de a vizita Ţara Banatului. Publicăm 
alături, răspunsul domnului primar.

Stimate domnule preşedinte Vasile Todi
Vă mulţumesc pentru prestigioasele articole 

despre Stintino, publicate în  jurnalul regio-

nal „Banatul” şi, totodată, vă adresez sincere 
mulţumiri pentru invitaţia de  a vizita oraşul 
Timişoara, capitala Banatului.

Cu o sinceră şi mare plăcere mi-am notat 
invitaţia dumneavoastră în agenda mea, şi de 

îndată ce angajamen-
tele mele instituţiona-
le îmi permit, voi pro-
grama această mare 
oportunitate.

Între timp, vă ofer 
salutări cordiale!

Antonio Diana,
Primar al oraşului 

Stintino

Recunoştinţa “Banatului”
Ana - Maria COTOŞPAN 
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Ioan HAŢEGAN

A fost odată, demult, la curtea re-
gelui Boemiei de la Praga, un 

mândrul palat Hradčany, un preot confe-
sor: Ioan Nepomuk. Regele i-a cerut să-i 
destăinuie taina spovedaniei reginei şi, la 
refuzul preotului, a poruncit oştenilor să-l 
arunce de pe Podul de Aur, în râul Vlta-
va. Bunul preot a trecut la cele veşnice şi, 
după o vreme, a fost sanctificat. În veacul 
al XVIII-lea, Sfântul Nepomuk a devenit 
patronul spiritual al Banalului.

Statuia, în stil rococo, a fost co-
mandată sculptorilor vienezi F. Blim şi E. 
Wasserburger în anul 1753 şi executată în 
1756, an când a avut loc şi amplasarea în piaţa 

Libertăţii. Deasupra tronează Fecioara Ma-
ria, în mărime naturală, cu florile de crin în 
mâini; ceva mai jos, Sfântul Ioan Nepomuk; 
statuile sfinţilor Rochus şi Carol Boromeus; 

pe soclu, trei scene înfăţişând povestea lui 
Nepomuk. Sub temelie au fost aşezate un 
text, o medalie a Fecioarei, un galben im-
perial, monede de argint şi de aramă.

În anul 1852, monumentul a fost mu-
tat în faţa Hotelului (de azi) Continental, 
unde a rămas până în 1964, când vechile 
construcţii de acolo sunt demolate. Monu-
mentul a stat, demontat, circa cinci ani şi 
în anul 1969 a fost remontat pe vechiul 
amplasament.

Ochii edililor au văzut starea de azi a 
monumentului şi, cunoscându-i valoarea 
artistică şi istorică, au decis restaurarea de 

urgenţă. Şi aşa Timişoara nu are prea multe 
statui.

Monumentul Sf. Fecioare Maria ºi al Sf. Ioan Nepomuk

M-am lăsat de băut, 
De femei, 
De fumat
Şi de poezie.
Vreau să devin om de stat, 
Să port halat de catifea
Şi scufie.
Amin, şi halal să-mi fie!

Alternativa
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O viaþã slujitã pe altarul cunoaºterii
Prof. Octavian LuchIN

Domnule profesor 
Octavian Luchin, 

în debutul dialogului nos-
tru, aş vrea să vă întreb de 
ce aţi ales învăţământul şi 
nu un alt domeniu?

4Am avut profesori 
de Istorie şi de Geografie 
foarte buni în şcoala ge-
nerală şi în liceu. Nu mă 

vedeam în alt domeniu, cu atât mai puţin într-o 
unitate economică de tip socialist. 

În afara profesorilor pe care-i menţionaţi, aţi 
avut în familie pe cineva care v-a influenţat în îm-
brăţişarea acestei cariere?

4Am avut un unchi care era profesor la fa-
cultate şi el, oarecum, m-a îndrumat în direcţia 
respectivă. Dar nu am avut un mentor. Abia când 
am mers la facultate, atunci am simţit influenţa 
benefică. Pe lângă asta, atunci trebuia să înveţi. 
Nu făceai doar din plăcere, cum fac unii astăzi, 
deşi mie mi-a şi plăcut.  

Îmi vorbeaţi de studiile dumneavoastră, de via-
ţa dumneavoastră. V-aş ruga să vă faceţi o scurtă 
autobiografie, pentru cei din alte comune şi oraşe 
ale Banatului Istoric, care nu vă cunosc.

4M-am născut în 1951 aici, în localitate, unde 
am şi făcut şcoala generală. Apoi, am studiat la 
actualul Colegiu Bănăţean, atunci era Liceul nr. 
10, secţia umană şi când am terminat am dat 
admiterea la Facultatea de Istorie-Geografie din 

Timişoara.  Am absolvit şi am fost repartizat în 
judeţul Timiş, la Ionel, pe frontieră, la o şcoală 
nemţească. Am continuat în paralel studiile la 
Cluj - Napoca, Facultatea de Istorie-Filosofie, 
secţia Istorie, absolvită în 1977. Doi ani am fost la 
Ionel, iar apoi am venit în şcoala aceasta, iar de 
la 1 septembrie 1975 sunt aici. 

Puteţi face diferenţa între Istorie şi Geografie? 
Care este mai aproape de sufletul dumneavoastră?

4Aş putea spune că predau cu puţin mai 
multă plăcere Geografie, este mult mai concretă 
şi merge mai uşor la sufletul copiilor, o asimilea-
ză mai uşor, pe când la Istorie, trebuie să se lege 
de anumite date, de personaje şi este mai greu 
să încadreze spaţial şi temporal un anume eve-
niment. Istoria este şi grea, programa încărcată. 
Acum predau numai Geografie.

De-a lungul timpului v-a făcut plăcere să cer-
cetaţi, să adunaţi date vizavi de comuna Giarmata 
şi nu numai. V-aş ruga să ne vorbiţi despre aceste 
cercetări.

4Nu m-am încumetat să scriu, să pun pe hâr-
tie, dar am căutat date vizavi de ce m-a interesat: 
perioada de după Primul Război Mondial, legat 
de reforma agrară în judeţul nostru. Am avut şi o 
lucrare de diplomă la vremea respectivă despre 
“Reforma Agrară în plasa centrală a Judeţului Ti-
miş-Torontal” şi acolo am căutat în mii de pagini. 
La unele dosare am fost singurul care le-a căutat 
de două ori. M-a mai interesat partea cu sportul 
în Banat, dar strict în interes personal, nu m-am 

gândit să public ceva. Nu m-am lansat pentru că 
istoria de aici din Banat este complicată. Giarma-
ta era locuită de nemţi. Fără perioada aceasta 
când Giarmata a fost locuită de nemţi -  din 1722 
până după Revoluţie - , nu poţi să scrii istorie. Ro-
mâni erau puţini şi aşa am dat de un neamţ care 
a cercetat istoria de aici. A vrut la un moment 
dat să scoată o monografie, dar cu etnicii plecaţi 
de aici şi vroia să vin eu cu o parte mai actuală şi 
partea românească. Dar ideea a căzut, el este în 
vârstă, eu m-am documentat, dar nu m-am lan-
sat în treaba asta. Cunosc destule lucruri, dar nu 
să le bag într-o lucrare.

Aţi prins două regimuri politice, v-aţi început 
activitatea într-unul, acum o continuaţi în altul. 
După absolvirea facultăţii, v-a fost uşor să vă in-
tegraţi în sistem?

4La mine e jumătate, jumătate, iar sistemul 
trebuie acceptat. Nu am întâmpinat greutăţi, a 
fost înţelegere din partea colegilor, a conducerii, 
n-am simţit vreo greutate. Nu am fost încărcat 
de sarcini ideologice, chiar nu mi-ar fi plăcut. Sin-
gurul lucru cu care pot spune că m-am confrun-
tat erau materialele din acea vreme. Simţeam, 
citindu-le, că ceva e tras de păr, dar evitam să in-
tru în treburi pe care le ştiam – fie că ni s-au spus 
în facultate, fie că le citisem în cărţi mai vechi. 
Ştiam adevărul.

Interviu realizat de
Monica MOLDOVAN

- va urma -

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

Ziua Gratitudinii Bănăţene, onorată de prezenţa 
domnului primar Virgil Bunescu

Senatul Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric împreună cu membrii Comitetului 
Director din care face parte şi domnul primar Virgil Bunescu, s-au deplasat 

duminică, 20 octombrie, în comuna Bata din judeţul Arad pentru a răsplăti prin Diploma 
şi Placheta de Excelenţă eforturile depuse de profesoara şi scriitoarea Delia Micurescu. 
Distincţia este acordată de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric în urma unei 
laborioase acţiuni de studiere şi triere a personalităţilor deosebite din diferite zone, a 
căror activitate slujeşte „creşterea prestigiului  învăţământului din Ţara Banatului, a 
vocaţiei şi demnităţii săteşti”. 

- R -

Giarmata este, conform 
ultimelor statistici, 

comuna care a cunoscut cea 
mai importantă ascensiune 
în judeţ. Asta se datorează 
atât conducerii comunei, cât 
şi oamenilor care o locuiesc. 
Nu mai este niciun secret 
că Giarmata a dat şi dă în 
continuare valori în plan 

sportiv, cultural, educativ. Una dintre elevele 
care fac cinste comunei este Oana Vasilescu. 
Familia ei trăieşte în Giarmata de când se ştie, 
aici s-a născut şi aici s-a format. Este o tânără cu 
mintea ageră, răsfăţată a sorţii, a părinţilor şi a 
fratelui său mai mare. Primul contact cu lumea 

învăţământului a fost la grădiniţă şi schimbarea 
a fost aşa de mare încât nu a vrut să mai meargă 
deloc. „Nu ştiu de ce, era prea plictisitor”, spune 
Oana.  Şcoala a început-o mai târziu decât alţii, 
de „probă”. Dacă nu i-ar fi plăcut, părinţii erau 
pregătiţi să o reînscrie la grădiniţă. Totuşi, s-a 
acomodat foarte repede în clasa I - datorită 
doamnei învăţătoare Dinu Titiana Sabina - , 
manifesta interes pentru toate materiile şi îi 
plăcea să-şi facă singură temele, deşi era cea mai 
mică din clasă. După cum spune Oana, a ajutat-o 
tare mult şi inocenţa copilăriei, uşurinţa cu care 
se leagă prietenii la acea vârstă, astfel că episodul 
petrecut la grădiniţă nu s-a repetat. Treptat, s-a 
acomodat cu şcoala şi a devenit eleva silitoare de 
astăzi, cu rezultate foarte bune la învăţătură, pe 
care părinţii nu au verificat-o niciodată dacă s-a 

pregătit pentru şcoală. 
Când a trecut în clasa a V-a, singurele 

diferenţe pe care le-a observat au fost numărul 
mai mare de profesori şi plăcerea pentru a studia 
Limba şi Literatura Română şi Limba Engleză. 
„Profesorii de aici, din Giarmata sunt foarte 
buni, m-au ajutat şi m-au motivat”, subliniază 
emoţionată Oana Vasilescu.  Tot atunci a realizat 
că indiferent de materii, dacă este un concurs, o 
olimpiadă, ea trebuia să participe. Aşa a reuşit 
să devină cea mai bună elevă pe care o are în 
prezent, în clasa a VIII-a, şcoala din Giarmata, 
iar rezultatele ei i-au adus recunoaşterea la 
începerea anului şcolar, când a fost recompensată 
pentru eforturile sale. Pe viitor, vrea să meargă 
la Colegiul Bănăţean, iar după absolvirea liceului 
să se înscrie la Facultatea de Medicină. 

Elevi care fac mândria comunei noastre - Oana VASILESCU
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Daria NICHITEANU

Profesorii din Giarmata sunt foarte buni
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Doamna Magdalena Ciurea, prezentă la „Ziua Gratitudinii Bănăţene”

În data de 20 octombrie, Senatul 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul 

Istoric, împreună cu preşedintele Vasile Todi 
şi preşedintele de onoare, Sorin Frunzăverde, 
au fost prezenţi în comuna Bata pentru a 
răsplăti eforturile unei profesoare deosebite, 
cu har de la Dumnezeu pentru cuvântul 
scris şi vorbit. Profesoara Delia Micurescu, 
pentru că despre domnia sa este vorba, a fost 
premiată pentru activitatea sa didactică şi 
literară chiar în comuna în care s-a format şi 
a rămas, deşi încercată de vremuri grele. La 
acest eveniment de suflet al culturii bănăţene, 
în care valoriile sunt premiate în vatra din 
care s-au ridicat, printre cei trei reprezentanţi 
ai judeţului Caraş-Severin s-a aflat şi 
doamna primar, Magdalena Ciurea, alături de preşedintele de onoare al 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Sorin Frunzăverde şi 
vicepreşedintele C.J. Caraş-Severin, domnul Ionesie Ghiorghioni. Deşi 

marcată de încărcătura emoţională şi culturală 
a evenimentului, doamna primar ne-a 
împărtăşit câteva impresii. „A fost o după-
amiază foarte plăcută pentru mine şi sunt 
impresionată de amploarea evenimentului şi 
de felul în care a fost organizat totul, până în 
cele mai mici detalii. Am ascultat cu interes 
fiecare invitat care a luat cuvântul, în special 
membrii Senatului Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric. Doresc să-l felicit pe domnul 
primar de la Bata care ne-a făcut o primire 
excelentă, pe soţia dânsului, pe doamna 
Delia, laureata acestei zile. Fără îndoială, 
domniile lor sunt apreciate, având în vedere 
că sala Căminului Cultural din Bata a fost 
plină numai de lume bună. Sper ca pe viitor 

numărul laureaţilor să crească pentru că Banatul are valori, trebuie doar 
să fie descoperite”, ne-a declarat doamna primar Magdalena Ciurea.

- R -

Pânã în 2009 am slujit în 
capela parohiei

Ioan ciprian BLAgOe - preot paroh Deta

Vă rog să vă prezentaţi 
pe scurt, Preacucernice 

Părinte Ioan Ciprian Blagoe?
4M-am născut în seara de 

joi (pe la orele 20, după spuse-
le mamei) 22 ianuarie, a anului 
1959, în comuna Ramna, din ju-
deţul Caraş-Severin.

Şcoala primară am făcut-o la Ramna, apoi un an 
la Liceul Real-Uman din Bocşa (Secţia Umană), iar 
din 1976-1980, am urmat cursurile Seminarului Teo-
logic din Caransebeş. Între anii 1981-1985, am urmat 
apoi cursurile Institutului Teologic Universitar din 
Sibiu. În vara anului 1985 am obţinut Teza de licen-
ţă la disciplina Istoria religiilor, cu tema ,,Istoria şi 
filosofia religiei la Mitropolitul Nicolae Bălan”.  Pe 
data de 14 iulie 1985 m-am căsătorit cu Valerica Ele-
na Buşă, apoi pe 1 octombrie 1985 am fost hirotonit 
diacon, iar pe 3 octombrie 1985 am fost hirotonit 
preot pe seama parohiei Şoşdea din judeţul Caraş-
Severin. În seara zilei de 3 noiembrie 1988 s-a năs-
cut fiica noastră, Alexandra Valentina. În anul 1993 
m-am tranferat la Parohia Deta din judeţul Timiş, 
unde până în 2009 am slujit în capela parohiei, pen-
tru că în Deta nu era o biserică ortodoxă română, ci 
doar una romano-catolică.

Totuşi, în prezent, credincioşii din Deta se bucură 
de o biserică amenajată, prin eforturile mai multor 
oameni de suflet, la iniţiativa dumneavoastră.

4Biserica Ortodoxă care poartă hramul „Pogo-
rârea Duhului Sfânt” am construit-o între anii 1999-
2009 şi a fost sfinţită la 25 octombrie 2009, unde 
slujesc şi astăzi. A fost dotată cu iconostas şi mobi-
lier nou precum şi cu toate cele necesare desfăşu-
rării în condiţii optime a slujbelor religioase. Avem 
încălzire centrală, clopote noi care sunt acţionate 
electronic prin telecomandă, sistem de sonorizare, 
un mic magazin cu obiecte religioase.

Interviu realizat de
Sanda BOLDEA

- va urma -

Nu îmi este fricã decât de Dumnezeu
Achim Nicolae MILOŞ - preot paroh Denta

Preacucernice Pă-
rinte Achim Nico-

lae Miloş, aţi ajuns prin 
repartiţie la Denta?

4Am avut repartiţie. 
Când am ajuns aici m-au 
luat grănicerii, mi-au rupt 
şi geanta ce o aveam, 
pentru că eram în blugi, 
cum venisem de la şcoa-

lă. Aveam 100 de lei la mine şi o carte. Iar 
geanta se plia, se făcea borsetă şi o purtai şi 
pe umăr şi m-au oprit imediat. Am terminat 
Institutul cu o medie care mi-a permis să fiu 
repartizat într-o parohie în care „opreşte 
trenul”. Pe vremea aceea spuneam că dacă 
termini cu medie între 8 şi 10 eşti repartizat 
într-o parohie în care opreşte trenul, de la 
7 la 8 într-o parohie în care se aude trenul, 
iar între 5 şi 7 într-o parohie în care s-a auzit 
de tren. 

Aţi arătat o mare deschidere în dialogul 
nostru. Nu vă este frică să vorbiţi atât de des-
chis despre biserică, despre comunism, des-
pre realităţile de astăzi?

4Nu, nu îmi este frică decât de Dumne-
zeu. În rest, poate simţi supărare, mâhnire, 
ai o teamă, dar niciodată frică. Să vă fereas-
că Dumnezeu să trăiţi ce am trăit noi, dar 
dacă nu vă aduce nimeni aminte, veţi retrăi. 
Trebuie aduse aminte în permanenţă acele 
îngrădiri. Nu aveai voie să spui un banc, ţi se 
controlau cărţile, caietele, nu aveam voie să 
vorbesc liber în biserică.

Cum ţineaţi atunci predica?
4Eram obligaţi să avem un caiet care 

era controlat şi de acolo citeam predica. 
Trăiam cu teamă, nu ştiai când te lua. 

Preotul se împărtăşeşte în fiecare dumini-
că, dar totuşi refuză – unii dintre ei, să îm-
părtăşească tineri care trăiesc împreună sau 
persoane care au divorţat. Cum comentaţi 
acest fapt?

4Cred că aceştia pe care dumneavoas-
tră i-aţi menţionat au cea mai mare nevoie 
de împărtăşanie. Nu se face slujbă unui si-

nucigaş pentru a nu se încuraja sinuciderea, 
dar tocmai acela are mai mare nevoie de ru-
găciunile noastre. Asta este credinţa mea. 
Nu înseamnă că nu respect nişte reguli, dar 
am vrut să subliniez că trebuie să fii mult 
mai moale şi înţelegător cu oamenii. 

Cum aduceţi „oile pierdute” înapoi la tur-
mă?

4Trebuie să definim noţiunea unei „oi 
pierdute”. În Biblie, Iisus spune că mai mult 
te bucuri de o oaie pierdută decât de 99 
care stau în turmă, dacă o găseşti.  Sunt de 
30 de ani preot, dar nu ştiu dacă am avut 
4 treceri de la ortodocşi la altă confesiune. 
Am avut cu siguranţă mai multe reveniri.  

Preacucernice Părinte, cum erau obiceiu-
rile la Ramna, rugile din sat?

4Am cântat la ele, fiind toboşar. Era o 
Rugă normală, dar se întâmpla ceva ce nu 
se mai întâmplă astăzi. Cuvântul Rugă vine 
de la rugăciune, clar este sărbătoarea bise-
ricii. Oamenii nu cred că înţeleg ce înseam-
nă biserica. Biserica nu este preotul, bise-
rica suntem toţi, toţi facem parte din ea. 
Oamenii nu mai vin astăzi la biserică, dar vin 
la petrecere. Eu, spre exemplu, am luat un 
obicei de la sârbi. Tai colacul la o anumită 
oră şi atunci venim de la biserică cu muzica, 
cu alaiul, aici pe platou şi aici începe Ruga. 
Aceasta a fost posibilitatea să-i strâng pe 
toţi. Altfel nu vin.

Cu ani în urmă parcă erau mai apropiaţi 
oamenii de biserică, tot mai mulţi îi călcau 
pragul. Totuşi, în ultimii ani, s-a înregistrat 
o scădere vizibilă a numărului de credincioşi 
care participă la biserică.

4După evenimentele din 1989 la noi a in-
trat subcultura din capitalism. Nu mai avem 
valori, nu mai avem nimic. Şi când zilnic se 
prezintă la televizor tot felul de informaţii, 
oamenii le percep ca atare. Biserica avea în 
urmă cu câţiva ani o cotă mare de încredere. 
Nu o mai are. Sigur, şi din vina ei, dar în mare 
parte se datorează mass-mediei. 

Interviu realizat de
Paula GAIŢA 
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4. Banatul

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Bugetul pe care îl avem este de la Primãrie
Prof.  Alina-Mariana  MINgeA - director la Şcoala cu clasele I-VIII Vermeş

Ce aşteptări aveţi de 
la profesori, de la 

elevi în acest an şcolar care 
a început?

4Avem cadre didactice 
competente, patru cadre 
didactice cu gradul întâi, 
acum urmează încă trei să 
susţină lucrarea de gradul I. 
Profesorii participă şi la di-
verse cursuri de perfecţio-

nare, organizate de Casa Corpului didactic, totul 
pentru a oferi un învăţământ calitativ. De la copii 
aşteptăm medii cât mai bune pe sfârşitul anului 
şcolar, promovabilitate mai ridicată la examenul 
de evaluare naţională pentru clasa a VIII-a şi, de-
sigur, continuarea studiilor după ce pleacă din 
şcoala noastră.

Cu ce schimbări a venit acest an şcolar şi ce 
impact au acestea asupra elevilor?

4Începând de anul acesta s-a introdus limba 
modernă pentru clasa pregătitoare şi clasa I, deşi 
până acum era învăţată în clasa a III-a şi a IV-a. 

Care este numărul de elevi înscrişi în acest an 
şcolar şi ce oscilaţii aţi observat în ultimii ani?

4Avem 155 de copii înscrişi. Numărul lor este 
în scădere, din păcate, de la an la an.

Copiii, şcoala şi cadrele didactice, pentru o cât 
mai bună desfăşurare a activităţii au nevoie de 
sprijinul autorităţilor locale. Aveţi susţinere din 
partea Primăriei Vermeş?

4Bugetul pe care îl avem este de la Primărie. 
Am avut mereu susţinerea lor şi avem o colabo-
rare foarte bună cu Primăria, cu serviciul de poli-
ţie, cu domnii doctori pe care-i avem în comună 
şi cu bisericile.

Dacă aţi putea să transmiteţi un mesaj părinţi-
lor copiilor, care ar fi acela?

4Părinţii îşi educă copiii acasă. Nu cred că este 
vreun părinte care spune copilului să nu înveţe sau 
să fie rău şi să creeze conflicte. Dar, într-un mediu 
în care sunt mai multe persoane, apar situaţii şi si-
tuaţii, pe care noi încercăm să le aplanăm, dar e 
nevoie ca şi părinţii să atragă atenţia copiilor asu-
pra acestor incidente care pot să apară şi să-i sfă-
tuiască să le evite. Sperăm în continuare la o bună 
colaborare şcoală-părinţi-copii.

Din punctul dumneavoastră de vedere, există 
vreo diferenţă între şcoala de la oraş şi şcoala de 
aici, de la Vermeş din punct de vedere al procesu-
lui educativ?

4Copii sunt mai cuminţi aici. Nu absentează, 
nu am avut cazuri de acest fel, sau copii care să 
fie aroganţi. Sunt modeşti, liniştiţi.

Doamna prof.  Alina-Mariana  Mingea, dacă 
aţi putea alege acum altă carieră, aţi alege tot în-
văţământul?

4Da, aş face acelaşi lucru. Prima persoană 
care m-a călăuzit spre calea aceasta a fost pro-
fesoara de matematică de aici din gimnaziu, 
doamna Laţcu Maria. Dumneaei mi-a insuflat 

dragul de matematică şi încă de atunci am avut 
siguranţa că aceasta este calea pe care trebuie 
să o urmez. Am avut norocul sau o călăuzire 
divină prin profesorul de matematică pe care 
l-am avut la liceu în Reşita, domnul Ghimboa-
şă Pavel, cel mai bun profesor din judeţ. Apoi, 
am urmat matematica la Facultate, la Timişoa-
ra. După ce am terminat masterul, directorul 
de la Liceul Baptist, Dănuţ Ilie, era tot profesor 
de matematică şi m-a susţinut. Am avut trei oa-
meni care mi-au susţinut alegerea şi m-au ajutat 
să-mi construiesc cariera. 

Puteaţi să vă alegeţi o altă materie dacă do-
reaţi să profesaţi într-un alt domeniu, pentru că nu 
aţi avut rezultate bune doar la matematică. Totuşi, 
de ce aţi ales „lumea cifrelor”?

4Mi s-a părut uşoară, logică. Mie îmi plăcea 
să rezolv probleme, tot ce ţine de matematică 
în viaţa de zi cu zi, şi aşa mi-a fost mult mai uşor.

În încheiere, vreau să vă întreb cum se apropie 
un profesor de matematică de copii?

4Profesorul încercă să se apropie de toţi, 
dar câte unul, doi, se ridică şi se alipesc de profe-
sor. Cred că depinde şi de construcţia copilului, 
nu doar de profesor. De multe ori mă întrebam 
de ce nu toţi elevii mă percep la fel, în condiţiile 
în care explic la toată clasa, nu doar la câţiva. De-
pinde mult şi de elev şi de deschiderea faţă de 
profesor. 

Interviu realizat de
Carmen POPESCU

Un loc de joacă modern pentru micuţii comunei noastre

Comuna Vermeş devine mai modernă, mai  europeană. Şi asta doar 
din grija autorităţilor locale care depun 

eforturi să schimbe în bine această localitate. 
Dovadă stau căminul cultural, drumurile 
asfaltate, şcolile cu dotări moderne, sprijinul 
pentru viaţa spirituală a localităţii. În acest 
proces de modernizare a fost inclusă şi curtea 
grădiniţei din centrul de comună, care, în urmă 
cu un an aştepta cu jocuri noi pe toţi micuţii 
care-i călcau pragul. Şi acum, după acest timp, 
jocurile pentru copii sunt în stare impecabilă, 
la fel şi gazonul, iar gardul frumos colorat 
subliniază faptul că aici ne aşteapă o grădiniţă 
cu condiţii europene de şcolarizare. „De la ora 
11 ieşim în parcul din faţa grădiniţei. Lucrările 

la acest parc au fost finalizate anul trecut, iar copiii au fost foarte 
bucuroşi, iar părinţi mulţumiţi de condiţiile din grădiniţa noastră şi de 

sprijinul acordat de Primărie”, ne-a declarat 
doamna educatoare Luminosu P. Marioara. 
Această schimbare a fost binevenită în rândul 
copiilor care, de cele mai multe ori refuză să 
plece acasă la ora stabilită, doar pentru a se juca 
câteva minute în plus, după cum ne explică şi 
doamna educatoare Luminosu I. Marioara. 
„Avem activităţi pe centre de interes, iar cele 
libere, distractive, se desfăşoară  în parcul 
din faţa grădiniţei, când timpul ne permite. 
Impactul cu grădiniţa a fost emoţionant pentru 
cei mici, nu s-au desprins uşor de mămici, de 
bunici, dar cu timpul s-au acomodat şi în parcul 
de distracţie este lumea lor”, concluzionează 
doamna educatoare  Luminosu I. Marioara.

Andrada CĂDARIU 

Grădiniţa Vermeş

Barbu Amelia
Bulic Robert
Damian Ruben
Horak Francisc

Ioan Daniel
Toma-Drucan Raul
Veconi Lavinia
Cimponier Ionuţ

Damian Fabian
Pădurean Alexandru
Rîmpu Florin
Tanco Loredana

Marcu Dorian
Marcu Doriana

educatoare: Marioara P. LuMINOSu

Grupa mică-mijlocie

Grupa mare
educatoare: Marioara I. LuMINOSu

Bulic David
Dragoescu Denisa
Dragoescu 
Alexandru
Dragoescu Samuel

Lascu Alicia
Nicolin Raul
Poenariu Lucas
Ştiopu Denisa
Talpeş Maria

Tarasi Răzvan
Tomosvary Vanessa
Caraconcia Paula
Costea David
Domăneanţu Mario

Dragoescu Fabian
Gudea Alexandra
Tanco Gabriela
Ţigla Mario

educatoare: Marioara P. LuMINOSu



5. Banatul

Î.P.S. Pr. Dr. Nicolae, Mitropolitul Banatului - 70 de ani de slujire în „Via Domnului”

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Obreja

Pentru maestrul copilăriei 
noastre căutam un motto şi 

ne-a venit mereu în minte versul: 
„Sunt suflet din sufletul neamului 
meu...” Personalitate de referinţă, 
Pilu Petru l-a recomandat Mariei 
Tănase pe Achim Nica şi a mijlocit 
afirmarea artistică a multor talente, 
ţinând tradiţiile neamului său şi 
învăţându-i şi pe alţii s-o facă. 
Născut în Obreja, vatră folclorică 
de viguroasă şi străveche tradiţie, 

Pilu Petru a devenit promotor al acestei tradiţii.
Fiu al lui Dionisie Pilu (zis „Ghioniţă”) şi Floare, 

prestigioşi legumicultori. Petru îşi relevă de mic 
energia şi talentul străbunicului său Pilu Bedosul (zis 
„Drăcosul”), cel care a iniţiat la 1884-1886 echipa de 
căluşari din Obreja, echipă care a dansat şi la revenirea 
în Obreja, la familia sa, în vizită, a ofiţerului de stat 
major Moise Groza, eroul de la Griviţa II.

După Primul Război Mondial, prim-vătaful Mon 
Boariu reconstituie echipa de căluşari, împreună 
cu vătaful Işfan Munteanu, care transmite brăcirea 
de căluşar fiului său Zăriuţă Munteanu. Acesta o 
retransmite în deceniul IX, secolul XX, vătafilor Toader 
Arşovan şi Ion Peia, păstrând până astăzi tradiţia 
Căluşarului la Obreja. În acest lanţ de tradiţie s-a format 
Pilu Petru, cel care a influenţat decisiv arta coregrafică 
locală, cu reverberaţii naţionale şi internaţionale şi a 
rămas pentru noi un model în multe privinţe. Vătaful 
Mon Boariu îi remarcă pe talentaţii copii Pilu Petru şi 
Rusalin Căprioru „Joavina”. În jurul celor doi, vătaful 
îi adună pe colegii acestora şi formează echipa de copii. 

Ca elev al renumitei învăţătoare Floare Popovici, 
termină Şcoala Primară Obreja, iar la recomandarea 
acesteia şi a învăţătorului Dobrescu urmează ciclul 
gimnazial la Şcoala Normală C.D. Loga din Caransebeş, 
unde îşi începe şi studiile liceale. Aici se împrieteneşte 
cu prestigioşii Bujor din Var, Ion Obrejan, Ostrovan 
din Ciuta, Achim Crâsnic din Glimboca şi alţii, 
iar în 1946... se pun cu cine nu trebuia, anume, în 
Caransebeşul Nou... „îi învaţă” pe câţiva dintre 
reprezentanţii noii orientări... „bătuta cu strigături”... 
Toţi cei amintiţi sunt condamnaţi la 5-7 ani, dar el scapă 

Obrejeni de frunte

Având în vedere că numele Înalt Preasfinţitului Părinte Mitropolit 
Nicolae este aşezat la loc de cinste în gazeta de faţă, semnalăm 

următorul fapt legat de preşedintele de onoare al  prezentei publicaţiei. 
La 14 noiembrie anul acesta se împlinesc 70 de ani de la hirotonia întru 

diacon, la Obreja, a tânărului de atunci Nicolae Corneanu din Caransebeş, 
astăzi Mitropolitul Banatului, din anul 1962.

Facem această precizare a evenimentului întrucât este consemnat în 
EVANGHELIA din Biserica Ortodoxă din Obreja. Aici, după cum se 
poate citi din însemnare, Înalt Preasfinţitul Părinte Mitropolit Nicolae 
a fost hirotonit în Obreja, de vrednicul de pomenire Veniamin Nistor – 
episcopul din acele vremuri al episcopiei de la Caransebeş.

O altă însemnare, pe aceeaşi Evanghelie, aparţine Mitropolitului nostru. 
Este consemnată în anul 1970 cu prilejul primei sale vizite canonice în 
parohia Obreja. Biserica are hramul Sfinţii Apostoli Petru şi Pavel, face 
parte din patrimoniul naţional prin vechimea sa, fiind  zidită în anul 1750. 

Tot în luna noiembrie a.c. vom aniversa pe Părintele Mitopolit Nicolae 
la cei 90 de ani de viaţă. Avem în acest sens o deosebită bucurie, dar şi 
respect şi recunoştinţă pentru tot ceea ce a făcut pentru Biserica noastră.

 Cu acest prilej rugăm pe Dumnezeu Cel Atotputernic să îi dăruiască 
Părintelui Mitropolit sănătate, putere, ca odinioară patriarhilor 
vechitestamentari, mulţi ani şi îi dorim din toată inima rodnică Arhipăstorire 
în continuare. 

Preot paroh ic. stavr. Petru ITINEANŢU

Petru PILU, Gugulanul
(n. 10 august 1930, Obreja)

Prof. Gheorghe GROZA, conf. univ. dr. Ioan MURARIU

cu o... „exmatriculare din toate şcolile”, fiind obligat 
să se integreze în... „câmpul muncii”. Cu ajutorul ing. 
Toma, ajunge muncitor necalificat la Uzinele Siderurgice 
Ferdinand. Însă înv. Dobrescu, om de dreapta, păţit el 
însuşi şi care înţelegea „mersul lucrurilor”, lămureşte 
unii „activişti” locali şi-l readuce pe Petru în Obreja. 
Pentru o „reabilitare ideologică”, om înţelept, Dobrescu 
înfiinţase Cooperativa de credit, comercială şi de 
producţie... „Ştefan Gheorghiu” Obreja... Aici i se oferă 
tânărului Pilu postul de... „organizator horă ţărănească”, 
un fel de antreprenor cultural „pentru tineret”. În fiecare 
duminică şi la sărbători el tocmea muzică şi, cu o taxă la 
intrare, aduna ceva fonduri pentru Cooperaţie. Contractul 
s-a respectat neîntrerupt de la 1 octombrie 1946, până la 
31 ianuarie 1955, cu „prestări servicii” în anii următori. 
Ca „organizator” al activităţilor pentru tineret, el 
reînfiinţează echipa de dansuri cu colegii săi, din prima 
echipă, urmată de generaţia a doua. Noi am intrat într-a 
treia generaţie (1952-1960), echipa care în 1958, la 
Festivalul pionierilor şi şcolarilor a luat locul doi pe ţară. 

 Prestigiul său artistic creştea, iar Ghioniţă Pilu şi 
înv. Dobrescu „acoperă” urmele anticomuniste ale 
tânărului licean. Ei ajung la Edith Potoceanu şi pretorul 
Barbu, la Lugoj şi, potrivit intereselor „Conservatorului 
Comunal Ion Vidu Lugoj” îl susţin. Sprijinit şi de Sabin 
Drăgoi, Nae Ursu, Iuliu Ilea, organizează spectacole şi 
îşi termină studiile liceale. Aici o cunoaşte pe Aurelia 
Fătu-Răduţu, dar mai ales o impresionează pe Florica 
Popovici-Albu, cea care îl va aduce ulterior la Ansamblul 
Tineretului Timişoara şi ca maestru-coregraf la Şcoala 
Populară de Artă, cu prestaţii la Ansamblul Universităţii 
sub oportunitatea continuării studiilor la I.E.F.S.

În perioada colectivizării forţate (1960-1962), părinţii 
noştri plângeau cu obidă pe holde. Pentru ca noi să nu 
fim daţi afară din şcoli ei... „s-au trecut la colhoz”... Însă 
familia Pilu a rezistat împreună cu alte câteva familii 
(Măcieş, Mârza ş.a.), ei ne-au spălat de ruşinea de a fi 
obrejan laş. Personalitatea puternică a lui Petru Pilu ne-a 
dat tărie. 

Ca cercetători, am înţeles şi am recunoscut că Pilu a 
fost cel care ne-a relevat perfecţiunea „Căluşarului” ca 
dans „sacru” şi „ritualic”. Amintirile cu Inegalabilul 
Pilu sunt pregnante şi pline de respect. Neclintit şi 
neîncovoiat, de-a lungul vieţii, Pilu s-a bucurat de 
admiraţia noastră.

Promotor al Frumosului, Pilu a fost şi un apărător 
al Libertăţii şi Demnităţii, exemplu măreţ în chiar 
perioada colectivizării forţate... Tăria sa exemplară ne-a 
impresionat întotdeauna, iar la cei 83 de ani ai săi, îi urăm 
viaţă lungă şi sănătate!

De la Primărie 
adunate...

Du p ă 
cum 

ne-a relatat 
şi în urmă 
c u  d o u ă 
luni despre 
r e n o v a r e a 
c l ă d i r i i 
P r i m ă r i e i 

şi a căminelor culturale din 
Obreja, Iaz şi Var, domnul 
primar Petru Pop ne oferă 
noi informaţii despre această 
serie de lucrări. Astfel, foarte 
utilă pentru locuitorii satului 
Obreja care au sălaşe sau 
grădini în lungul pârâului 
Vârciorova, este consolidarea 
drumului comunal ce face 
legătura cu acestea, care a fost 
afectat de utilajele agricole. 
Locuitor i i  satului  Iaz se 
bucură de executarea celei 
de-a doua rigole de scurgere, 
ce se află de-a lungul şoselei, 
iar locuitorii satului Ciuta 
beneficiază de renovarea 
căminului cultural (inclusiv a 
Grădiniţei şi a Şcolii cu clasele 
I-IV), astfel fiind reabilitate 
toate cele patru clădiri aflate în 
slujba culturii, de pe teritoriul 
comunei Obreja. Şi de această 
dată, lucrările au fost executate 
din fonduri proprii.    

Prof. Ion CUBIN
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Datorită condiţiilor favorabile de evoluţie a 
societăţii româneşti, după criza economică 

şi până la cel de Al Doilea Război Mondial şi 
sprijinului permanent al senatorului liberal Victor 
Feneşiu, multe dintre aceste obiective s-au putut 
realiza în perioada imediat următoare. Până la 
sfârşitul guvernării liberale din decembrie 1937 
Făgetul a beneficiat de investiţii în valoarea de 
5,5 milioane lei, cu ajutorul cărora s-au amenajat 
drumurile judeţene, s-a construit un pod provizo-
riu peste Bega şi un pod nou de beton armat, s-a 
înfiinţat o infirmerie şi un dispensar uman etc.

În preajma izbucnirii celui de Al Doilea 
Război Mondial Făgetul era una dintre cele mai 
reprezentative comune ale Banatului. Pe lângă 
faptul că era reşedinţa celei mai mari plăşi din 
judeţul Severin, având în componenţa sa 46 de 
localităţi, Făgetul avea şi o infrastructură ce-i 
conferea un aspect urban: pretură, primărie, 
şcoală, judecătorie, gară C.F.R., post de jan-
darmi, percepţie, ocol silvic, oficiu poştal şi tele-
grafic, ocol agricol, notariat public, circumscripţie 
sanitară, farmacie, circumscripţie veterinară,  cin-

ematograf, 3 bănci, 3 restaurante etc. În Făget se 
practicau cele mai variate meserii existând peste 
150 de meseriaşi remarcându-se prin tradiţie şi 
pondere pantofarii, tâmplarii, măcelarii, cojocarii, 
fierarii, croitorii, căciularii, tăbăcarii, brutarii etc.

După izbucnirea celui de al doilea război mon-
dial şi atragerea României în acest război, a ur-
mat o perioadă grea şi pentru locuitorii Făgetului. 
Viaţa social-economică s-a dezorganizat ca ur-
mare a rechiziţiilor forţate şi a mobilizărilor 
pentru front. Pierderile de vieţi omeneşti au în-
doliat multe familii. Manifestările culturale se 
reduceau la serbările şcolare şi la cele iniţiate de 
despărţământul „Astrei”. Acesta s-a reorganizat la 
17 octombrie 1942, iar cu această ocazie au fost 
reorganizate cercuri culturale în 19 localităţi din 
plasa Făget. Despărţământul a încercat înfiinţarea 
unei şcoli ţărăneşti după modelul „Astrei” şi a 
unui cinematograf, dar din cauza condiţiilor im-
proprii iniţiativele nu s-au materializat.

În primăvara anului 1944 profesorii şi studenţii 
Filarmonicii Moldova şi ai Academiei de Belle-
Arte din Iaşi s-au refugiat la Făget, cu o mare par-
te din averea instituţiilor respective: mobilier, pi-
ane, instrumente, pupitre, arhivă şi bibliotecă. La 

sediul local al „Astrei” bănăţene ei organizau în 
fiecare duminică o conferinţă urmată de un scurt 
program artistic, iar o dată la două săptămâni un 
concert. Tot sprijinul despărţământului făgeţean 
s-au organizat şezători culturale şi programe ar-
tistice cu poezii şi conferinţe ţinute de Al. Zirra, 
Constantin Georgescu, Costică Constantinescu, 
Roman Simionescu, în Făget şi în majoritatea 
comunelor din zona Făgetului: Băteşti, Brăneşti, 
Bichigi, Fîrdea, Mănăştiur, etc.

Speranţe şi realizări în România Mare
Prof. Dumitru TOMONI

Judecãtoria

Pentru un judeţ mai curat

În cadrul unei ceremonii oficiale, Consiliul Judeţean Timiş, 
în calitate de beneficiar a efectuat în 23 octombrie recepţia 

lucrărilor de la staţia de transfer din Timişoara, centrele de colectare 
din Deta, Jimbolia şi Făget şi drumurile de acces aferente.

Staţia de transfer de la Timişoara şi centrele de colectare de la Deta, 
Jimbolia şi Făget au fost construite cu scopul de a facilita preluarea 
deşeurilor de la operatorii de colectare şi transportul acestora la noul 
depozit realizat în localitatea Ghizela în incinta căruia se realizează sor-
tarea, compostarea, tratarea mecano-biologică şi depozitarea deşeurilor 
colectate. Obiectivele recepţionate au, aşadar, rolul de a gestiona, în 
conformitate cu cerinţele directivelor europene privind mediul, deşeurile 
din judeţul Timiş.  

Necesitatea proiectului „Sistem Integrat de Management al 
Deşeurilor în Judeţul Timiş” a venit ca urmare a faptului că actualul 
sistem de gestionare a deşeurilor în judeţul Timiş nu reuşeşte să asigure 
atingerea obiectivelor fixate în strategia naţională şi europeană de ges-
tionare a deşeurilor. Depozitele deja existente la Parţa-Şag, Lugoj, Sân-
nicolau Mare, Jimbolia, Buziaş şi Făget fiind considerate neconforme 
criteriilor impuse de Uniunea Europeană prin Tratatul de Aderare, sunt 
în curs de închidere. 

La ceremonia oficială au participat peste 50 de persoane, printre 
care domnul Titu Bojin, preşedintele CJ Timiş, domnul Călin Dobra, 
vicepreşedintele CJ Timiş, domnul Mircea Leschian, directorul Orga-
nismului Intermediar 5 Vest Timişoara POS Mediu, domnul Romeo 
Ursu, directorul ADID, consilieri, reprezentanţi ai Ministerului Fon-
durilor Europene, ai AM POS Mediu, ai Gărzii de Mediu, primari şi 
viceprimari ai localităţilor din Timiş, jurnalişti.

„Încet, încet, ne apropiem de ideea de susţinere în tot judeţul Timiş a 
unui management curat pentru judeţ, a unei situaţii în care să ne putem 
mândri că cel puţin din punct de vedere tehnic  şi material avem po-
sibilitatea să preluăm tot ceea ce înseamnă deşeuri şi, sigur , cel puţin 
pentru o perioadă de 5 ani, începând cu anul viitor până în 2019, este 
exclusă orice altă posibilitate de a eluda sistemul pe care împreună cu 
Primăria Timişoara şi primăriile din judeţ îl avem la ora actuală”, a de-
clarat în cadrul ceremoniei domnul Titu Bojin, preşedintele Consiliului 
Judeţean Timiş. 

Proiectul „Sistem Integrat de Management al Deşeurilor în Judeţul 
Timiş” este cofinanţat de Uniunea Europeană prin Fondul European de 
Dezvoltare Regională (FEDR) în cadrul Programului Operaţional Sec-
torial Mediu, Axa prioritară 2, Domeniul Major de Intervenţie 1 „Dez-
voltarea sistemelor de management integrat al deşeurilor şi reabilitarea 
siturilor istorice contaminate”. 

Daniela IACOBESCU

Respect pentru înţelepţii Făgetului
Balul Pensionarilor a fost şi în acest an o reuşită

ªi în acest an, prima-
rul Marcel Avram, 

Primăria şi Consiliul Local 
Făget au ţinut să îşi arate   
respectul şi aprecierea pen-
tru vârstnicii din Făget. Ast-
fel, pe data de 20 octombrie, 
de la ora 17, peste 200 de 
pensionari făgeţeni au fost 
prezenţi la restaurantul „La 
Sandu”, pentru a participa la 
ediţia din acest an a Balului 
pensionarilor.

Evenimentul a avut loc în cadrul manifestării din agenda culturală a 
oraşului - „Anotimpul Înţelepciunii. Ziua vârstei a treia, editia a V-a”.

Devine tradiţie ca la Făget, în luna octombrie, pensionarii să se întâlnească 
şi să petreacă, alături de edilii locali, la o manifestare de suflet, aşa cum este 
Balul pensionarilor. La fel ca în ediţiile precedente, primarul Marcel Avram 
a premiat cuplurile care au împlinit jumătate de secol de căsnicie. Astfel, 
12 perechi de pensionari au primit diplome şi suma de 300 de lei. „Este o 
onoare pentru mine să fiu astăzi, aici, alături de dumneavoastră. Noi, cei 

din administraţia locală vă 
datorăm tot respectul pentru 
tot ceea ce aţi făcut pentru 
dezvoltarea acestui oraş. 
Sper să vă simţiţi bine şi 
să uitaţi, pentru câteva ore, 
de multele şi diversele pro-
bleme cu care vă confruntaţi 
în viaţa de zi cu zi”, le-a 
transmis celor prezenţi 
edilul-şef al oraşului.

De pe mese nu a lipsit 
nimic, iar ringul de dans s-a 
umplut încet, încet de pere-

chi, venerabilii pensionari făgeţeni dovedind că ştiu să se distreze.
La eveniment a fost prezent şi consilierul judeţean Tiberiu Lelescu, un 

adevărat prieten al făgeţenilor şi cel care a organizat prima ediţie a acestei 
manifestări.

Primarul Marcel Avram a premiat cuplurile care au împlinit 
jumãtate de secol de cãsnicie

Katherine SCHNEIDER

Fãgetul de altãdatã
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 oaia de 
Stintino

Mirabela VĂDRARIU

Ce putem învăţa din înţelepciunea ancestrală a strămoşilor noştri? 
Tot ceea ce se întâmplă în jurul nostru este provocat de acţiunile 

noastre, şi suntem direct responsabili pentru standardul vieţii noastre. 
Ca oameni, avem puterea de a schimba mediul care ne înconjoară, asta, 
desigur, dacă vrem. Omul sfinţeşte locul, iar personalitatea acestuia îşi 
pune amprenta definitiv în spaţiul unde trăieşte. Sunt trei lucruri care 
determină viaţa unei persoane: şansa dată de Dumnezeu, locul unde s-a 
născut, a trăit şi a muncit şi, în al treilea rînd, relaţiile sociale în care a 
fost implicat. Dumnezeu a acordat şansa unui suflet născut într-o familie 
simplă de pescari în 6 iulie 1964, să ajungă să deţină frâiele celei mai 
prestigioase destinaţii turistice din lume. La fel cum divinitatea i-a acordat 
şansa să se nască în acest tărâm al făgăduinţei, Antonio Diana, pentru 
că de domnia sa este vorba, i-a dat acestui oraş şansa să crească, dovedindu-se vrednic de 
înaintaşii săi, împăraţii Imperiului Roman. Un suflet mare, generos, care pun în prim-plan 
problemele comunităţii şi ale turiştilor, Antonia Diana are o familie mare: Stintino. 

E argintul viu, alergând cu timp şi fără timp în interesul comunităţii, fără a se opri asu-
pra propriilor nevoi, mai ales în sezonul estival. Totdeauna pus pe fapte mari, îi place munca 
în echipă, iar transparenţa îl defineşte. Este cel mai chibzuit primar în ceea ce priveşte 
banul public. Fiecare cent este investit cu folos, de aici, şi transformarea localităţii într-
una modernă, o expansiune fără precedent, apreciată la nivel naţional şi internaţional. A 
avut grijă în permanenţă să-şi cultive relaţiile cu oficialităţile din ţară şi din străinătate 
şi să evidenţieze mereu frumuseţea locurilor în care s-a născut, a crescut, s-a format şi 
pentru care munceşte neobosit. Acesta este şi punctul forte al unui lider într-o societate 
modernă. Viaţa este alcătuită din şesuri, din văi, din piscuri, din platitudine şi din rutină, 
din deprimare şi din bucurie şi dintr-un element obligatoriu: munca. În toate adversităţile 
şi-mpotriva tuturor adversităţilor, omului îi rămâne acest suport moral: munca. Antonio 
Diana a reuşit, pentru că Dumnezeu îi ajută pe cei care cred, pe cei care speră că pot face 
mai mult pentru ceilalţi. Acesta este Antonio Diana, omul care a făcut din Stintino „perla 
din coroana Mediteranei”.

Un nume ce va dăinui veşnic, Antonio Diana 

Cosa possiamo imparare dalla saggezza ancestrale dei nostri ante-
nati? Tutto ciò che accade intorno a noi è provocato dalle nostre 

azioni, e noi siamo direttamente responsabili per lo standard della nostra 
vita. Come esseri umani, abbiamo il potere di cambiare l' ambiente che 
ci circonda, e questo, naturalmente, se lo vogliamo. L'uomo consacra il 
luogo e la sua personalità sicuramente lascia il segno nella zona in cui 
vive. Ci sono tre cose che determinano la vita di una persona: l’occasione 
data da Dio; il luogo dove è nato, vissuto e ha lavorato e, in terzo luogo, 
le relazioni sociali in cui è stato coinvolto. Dio ha dato la possibilità ad 

un'anima nata in una famiglia semplice di pescatori, il 6 luglio 1964, per 
arrivare a tenere le redini della più prestigiosa destinazione turistica del 
mondo. Proprio come la divinità gli ha offerto l’opportunità di essere nato 

in questa terra di promessa, Antonio Diana, perché è della sua Signoria che parliamo, ha 
dato alla città la possibilità di crescere, dimostrando di essere degno dei suoi predecessori, 
imperatori romani. Un cuore grande, uomo generoso, concentrandosi innanzitutto sugli 
affari della comunità e dei turisti, Antonio Diana ha una grande famiglia: Stintino. 

È argento vivo, correndo con e senza tempo nell'interesse della collettività, senza fer-
marsi sulle proprie necessità, soprattutto in estate. Sempre mirando a grandi gesta, gli piace 
il lavoro di squadra e la trasparenza lo definisce. Lui è il sindaco più saggio per quanto 
riguarda il denaro pubblico. Ogni centesimo è investito utilmente, da qui anche la tras-
formazione della città in una moderna, un'espansione senza precedenti, apprezzata a livello 
nazionale ed internazionale. Ha sempre preso cura di coltivare i rapporti con gli ufficiali del 
paese e all'estero ed ha sempre evidenziato la bellezza del luogo in cui è nato, è cresciuto, si 
è formato e ha lavorato senza sosta. Questa è la forza di un leader in una società moderna. 
La vita è fatta di pianure, valli, cime, di planarità e di routine, di depressione e di gioia e di 
un elemento obbligatorio: il lavoro. In tutte le avversità e contro tutte le avversità, all’uomo 
rimane solo questo sostegno morale: il lavoro. Antonio Diana ce l’ha fatto, perché Dio aiuta 
coloro che credono, quelli che sperano di poter fare di più per gli altri. Questo è Antonio 
Diana, l'uomo che ha fatto da Stintino la „per la della corona del Mediterraneo”. 

Sanda BOLDEA

Un nome che durerá per sempre, Antonio Diana

Le Gemme di Stintino 

La Sardegna è la più bella sorpresa. 
Su questa terra pochi sono i luoghi 

su cui Dio ha concesso la sua generosità 
e Stintino è uno di loro. La montagna da 
un lato, il mare dall'altro lato, un pizzo per 
una riva e dopo ogni promontorio, si trova 
una spiaggia. Ed è sempre spettacolare. Le 
più affollate, in termini di turismo sono le 
spiagge „La Pelosa” e „Le Saline”, dove in 
estate si sente felice di trovare un posto.

Camminando timidamente sulla sabbia 
bianca e fine, bagnata dalle acque del Mediterraneo in tonalità cromatiche dal turchese 
al blu, davanti a te si apre un paesaggio onirico, dominante, la spiaggia paradisiaca 
„La Pelosa”. Si trova a circa 2 km dalla città di Stintino, ai piedi del „Capo Falcone” e 
davanti ad essa si trova l’Isola dell'Asinara. È un'oasi naturale mozzafiato, mantenuta 
intatta dalla mano distruttiva dell'uomo moderno, e la sabbia bianca è in pochi luoghi 
più grande di un chicco di riso. A quanto pare, sembra una spiaggia tropicale, ciò fino 
a quando si nota la ricca vegetazione specifica per il Mediterraneo. Inoltre, la spiaggia e 
le acque che la bagnano formano un regale di ogni cosa bella che la madre natura aveva. 
La spiaggia „La Pelosa”, è un'armonia di gioco di colori della natura, in cui si possono 
vivere veri momenti di rilassamento nel bel mezzo di quella che abbiamo chiamato la 
„Perla della corona del Mediterraneo”.

Rinata dalla gloria delle saline dei tempi remoti, come la Fenice, la spiaggia 
„Le Saline” è vicina agli antichi insediamenti dei pescatori di tonno. Situata a 4 km 
da Stintino, la spiaggia è diventata noto sia per la sua bellezza che per la natura 
camaleontica del mare. L'acqua di poca profondità fa il nuoto ideale, e nei giorni quando 
il vento accarezza la sabbia bianca e il mare, i surfer e windsurfer godono la generosità 
della natura. Indubbiamente, questa vasta superficie bianca favolosa, apparentemente 
distaccata da un mondo fantastico è dominata dalla Torre Spagnola, uno dei più antichi 
edifici di tutta l'isola. E se la descrizione non vi convince, sicuramente lo faranno gli 
stormi di fenicotteri che si fermano qui per rafforzare l'idea di paradiso. 

Il paesaggio, il fascino della semplicità e della bellezza incontaminata, il calore e la 
leggiadria dei padroni di casa attirano visitatori da tutto il mondo.

Floare NĂDĂBAN

Deasupra apelor care se sparg mânio-
ase de stânci, pe o colină, se ridică 

unul dintre cele mai exclusiviste locuri 
ale perlei din coroana Mediteranei (Stin-
tino). Un paradis, „Country Paradise”. 
Acest splendid complex arhitectural, 
se bucură de cele mai înalte aprecieri 
datorită vilelor luxoase, mobilate cu 
gust, străjuite de grădini luxuriante, 
iazuri, locuri de relaxare şi distracţie. 

Pare un loc desprins din Pantheonul vechilor zei romani, care au ales cel mai 
frumos loc de pe pământ pentru a veghea asupra oraşului lor de suflet, Stintino.

Sopra le acque che furiosamente si 
infrangono contro le rocce, su una 

collina, sorge uno dei luoghi più esclusivi 
della perla della corona del Mediterraneo 
(Stintino). Un paradiso, „Country Paradise”. 
Questo splendido complesso architettonico, 
godendo le più alte valutazioni dovute alle 
ville lussuose, arredate con gusto, circondato 
da rigogliosi giardini, stagni, luoghi per il 
rilassamento e il divertimento. Sembra un 

luogo diviso dal Pantheon degli antichi dèi romani, che hanno scelto il più bel 
luogo della terra a vegliare sulla città di loro anima, Stintino.

Paula MOLDOVAN Alexandru LUPEA

Nestematele din Stintino

Sardinia este cea mai frumoasă 
surpriză. Pe pământul acesta sunt 

puţine locuri peste care Dumnezeu şi-a 
revărsat generozitatea, iar Stintino este unul 
dintre acestea. Muntele de-o parte, marea 
de alta, o dantelă de ţărm şi, după fiecare 
promontoriu, stă o plajă. Şi tot timpul e 
spectaculoasă. Cele mai aglomerate, din 
punct de vedere turistic sunt plajele „La 
Pelosa” şi „Le Saline”, unde în sezonul estival 

te simţi fericit să găseşti un loc.
Păşind timid pe nisipul alb, fin, scăldat de apele Mediteranei în nuanţe cromatice de la 

turcoaz la albastru, în faţa ta se deschide un peisaj de vis, dominant, plaja paradisiacă „La 
Pelosa”. Se află la aproximativ 2 kilometrii de oraşul Stintino, la poalele „Capo Falcone”, 
iar în faţa ei se regăseşte Insula Asinara. Este o oază naturală ce îţi taie respiraţie, păstrată 
neatinsă de mâna distructivă a omului modern, iar nisipul alb este în puţine locuri mare 
decât un bob de orez. În aparenţă, pare o plajă tropicală, asta până când observi bogata 
vegetaţie, specifică Mediteranei. De altfel, plaja şi apele ce o scaldă formează un regal a 
tot ceea ce a avut mai frumos mama natură. Plaja „La Pelosa” este o armonie a jocului 
de culori al naturii, în care pot fi petrecute adevărate momente de relaxare , în mijlocul 
a ceea ce noi am numit „Perla din coroana Mediteranei”.

Renăscută din gloria de odinioară a salinelor, asemeni păsării Phoenix, plaja „Le 
Saline” se află în imediata apropiere a vechilor aşezăminte ale pescarilor de ton. Situată 
la 4 kilometrii de Stintino, plaja a devenit  cunoscută atât pentru frumuseţea sa, cât şi 
pentru cameleonismul mării. Apa de mică adâncime face ideal înotul, iar în zilele în 
care vântul alită nisipul alb şi marea, surferii şi windsurferii se bucură de generozitatea 
naturii.  Fără îndoială, acest întins alb de poveste, desprins parcă dintr-o lume fantastică, 
este dominat de Turnul Spaniol, unul dintre cele mai vechi din întreaga insulă. Iar dacă 
descrierea nu v-a convins, cu siguranţă o vor face stolurile de flamingo care poposesc 
aici, pentru a întări ideea de paradis. 

Peisajul, farmecul simplităţii şi frumuseţii nealterate, căldura caselor şi şarmul 
gazdelor atrag vizitatori din toate colţurile lumii.

Monica GAIŢA

Plaja La Pelosa La Spiaggia Le Saline
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 oaia 
de Cenei

Într-o campanie electoralã nu suferi doar tu, suferã toatã familia
Octavia ecaterina BerINDe - consilier Local u.S.L.

Cine este doamna Octa-
via Ecaterina Berinde?

4Sunt consilier local din 
partea P.N.L.-ului. Am 30 de 
ani, sunt căsătorită, am doi 
copii sunt în Cenei dintotdea-
una şi sunt legată de această 
localitate din toate punctele 
de vedere. Din clasa a VI-a şi 
până am terminat facultatea 
si primul an de master am 

stat în Timişoara, dar sfârşitul de săptămână îl 
petreceam tot la Cenei. 

Înaintaşii dumneavoastră sunt tot din Cenei?
4Da, părinţii, bunicii, străbunicii, toţi au fost 

din Cenei.
Văd că aveţi rădăcini adânci în această locali-

tate.
4Da, dar este o parte bună şi o parte rea în 

acest lucru.
De ce spuneţi asta?
4Pentru că o funcţie politică nu este chiar un 

lucru benefic în Cenei. Într-o campanie electora-
lă nu suferi doar tu, suferă toată familia. 

De ce aţi ales atunci să intraţi în politică şi pe ce 
criterii aţi ales partidul în care sunteţi?
4P.N.L.-ul l-am ales pentru că tata este cel 

care l-a fondat la nivelul Ceneiului, este o moş-
tenire de familie, toţi suntem în acest partid. În 
primul an în care am fost atrasă de P.N.L., com-
binaţia politică de la acea vreme nu a fost una 
care se plia pe ceea ce eu îmi doream, la modul 
că tot ce însemna P.N.L. la ora respectivă nu era 
pentru mine. Dar, un an mai târziu, în urmă cu 5 
ani, s-a înfiinţat partidul de tineret şi acolo mi-am 
găsit locul. 

Când aţi decis să vă implicaţi în administraţia 
publică din Cenei?
4Este al doilea an aproape de când sunt con-

silier şi m-am implicat pentru că am păstrat cu-
loarea politică şi am fost singura care a trecut de 
anumite criterii. Nu am vrut funcţia de consilier, 
am vrut să candidez ca şi primar, dar nu am avut 
susţinerea necesară. Am ales să păstrez culoa-

rea politică, să păstrez organizaţia, să-l susţin pe 
domnul primar şi să devin consilier local.

Îmi spuneaţi că în timpul facultăţii şi primul an 
de masterat aţi stat în Timişoara. Care sunt ultime-
le studii absolvite?
4Am terminat Inginerie genetică la Universi-

tatea de Ştiinţe Agricole şi Medicină Veterinară a 
Banatului şi am făcut un an de master, la Univer-
sitatea de Vest, dar nu l-am terminat pentru că 
eram însărcinată. 

Vă gândiţi să reveniţi la studiile post-universita-
re sau copiii sunt pe primul loc?
4Copiii sunt pe primul loc. Mă bate gândul   

să-mi termin studiile, dar pe viitor. Pe de altă par-
te stau şi mă gândesc că nu ştiu dacă ar putea să 
aducă ceva în plus.

Cum reuşiţi să împăcaţi funcţiile de consilier lo-
cal, de mamă, de soţie, de femeie?
4Se împacă una cu alta. Dar cu greu. De când 

sunt consilier local, viaţa mi s-a schimbat. Nu am 
vrut să pun încă în balanţă dacă în bine sau în 
rău, dar s-a schimbat. E bine pentru că prin func-
ţia de consilier am mai mult contact cu oamenii, 
cu realitatea Ceneiului, înţeleg mult mai bine lu-
crurile care înainte doar se bârfeau. Pe de altă 
parte, ca şi persoană publică în Cenei eşti foarte 
expus, foarte analizat, iar din păcate asta afec-
tează toată familia. E greu, dar această cale ajută 
la remedierea problemelor din Cenei. 

Ce presupune în teorie funcţia de consilier local 
şi ce este în practică?
4Pentru mine înseamnă să aduci un aport 

şi să fii un liant între Primărie şi cetăţeni. Nu e 
uşor pentru că, în calitate de Primărie este greu 
să gestionezi anumite lucruri, totul depinde de 
bani. Ca şi cetăţean îţi doreşti foarte mult, dar 
nu ştii că tot ceea ce presupune o schimbare în 
Cenei, depinde de bani. Iar atunci, fără să ştii toa-
te datele problemei, consideri că anumite lucruri 
nu se fac din rea voinţă, nu din cauză că nu sunt 
bani. Eu sunt în consiliul de administrare al şcolii, 
iar de când sunt acolo lucrurile merg foarte bine, 
există o colaborare.

Care este atmosfera în timpul unei şedinţe de   

lucru, în Consiliul Local?
4Relaţiile sunt surprinzător de bune. În mo-

mentul în care am intrat ca şi consilier, credeam 
una, dar în realitate am constatat cu surprindere 
că lucrurile stau cu totul diferit. Lucrurile merg 
foarte bine, se colaborează foarte bine, se co-
munică foarte bine, toată lumea vine cu argu-
mente şi îşi spune punctul de vedere.  Eu sunt 
mulţumită din acest punct de vedere. Atât faţă 
de relaţiile şi modul în care se gestionează Pri-
măria Cenei, cât şi privind relaţiile din Consiliul 
Local. În plus, am început să ne asumăm tot ceea 
ce hotărâm. Încercăm să ne motivăm unii pe alţii 
şi să luăm o decizie benefică pentru toată lumea. 

Toate hotărârile luate în Consiliul Local au fost 
în interesul cetăţenilor?
4Da, 99% dintre ele! Totuşi, nu au fost înţelese 

aşa de oameni. Dând timpul cu cel puţin doi ani 
în urmă, nici eu nu înţelegeam. Intrată în Consi-
liu, văd că sunt decizii care trebuie luate, care se 
impun într-o anumită situaţie. 

Care credeţi că sunt cele mai importante investi-
ţii realizate pe raza comunei, din punctul dumnea-
voastră de vedere?
4În primul rând mă bucur că una dintre inves-

ţiile la care eu ţin mult a fost realizată: curtea 
şcolii, care era chiar necesară. Un al doilea pro-
iect benefic pentru Cenei  este strada sârbească, 
care tocmai s-a demarat. Aş mai aminti reabilita-
rea Căminului Cultural de la Bobda.  Când eram 
simplu membru de partid, Mausoleul de la Bob-
da a fost unul dintre obiectivele mele, dar mai 
necesită câţiva ani să fie monument istoric, iar 
până atunci nu putem face nimic. 

Ce se impune să se facă în Cenei. De ce are ne-
voie comuna cel mai mult?
4Comuna are nevoie de multe, dar dacă nu 

eram consilier îmi era mult mai uşor să răspund 
la această întrebare. Ca şi simplu cetăţean iden-
tifici multe probleme, dar acum ştiu că totul de-
pinde de partea financiară. Intenţia de a face  
există, bugetul nu este suficient. 

Interviu realizat de
Sabina LIVESCU

Şcoala cu cls. I-VIII Cenei
Grădiniţa P.N. Cenei

Grupa Mijlocie – mică
Secţia: română

educatoare: radoslava gLIŞOVIc
Andreia şi Mario-Gabriel
Cozma Alin  Daniel
Pau Dragoş-Andrei 
Kovacs  Edit- Andreea
Paleu Raisa- Elena
Stanciu Alina- Maria
Moroşan Daria-Francesca
Cruţ Beatris - Ilaria
Pop - Ţifrea David-Patrik
Moldovan Erica-Mirabela

Gothard Caterina
Petrescu Oltea Maria
Pop Cristian-Ştefan
Latzo Andrei
Deneş Ariana
Cleja Bogdan-Andrei 
Giulvezan Emma
Butiri Laurenţiu-Mario
Ilievici Bogdan-Christhian
Berinde Mario - Alin O artă rară dăinuie la Cenei, perdeaua confecţionată manual

4Foto: Alexandra STeFAnov

Din albumul comunei noastre



9. Banatul

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Ziua Armatei Române - Paradă militară şi depuneri de coroane la Lugoj

Lugojenii s-au strâns în 25 octombrie, cu 
începere de la ora 10, la evenimentul 

dedicat Zilei Armatei Române, ce a fost marcată 
la Lugoj printr-o ceremonie religioasă, urmată 
de depuneri de coroane şi de o paradă militară, 
pusă la cale de Batalionul 183 Artilerie „General 
Ion Dragalina”, organizator al festivităţii.

La manifestare au participat şi figuri politice 
locale şi nu numai, dar şi reprezentanţi ai Poliţiei 
municipiului Lugoj, cei ai Poliţiei Locale, 
Detaşamentului de Pompieri, Detaşamentului 
5 de Jandarmi, Asociaţiei „Cultul Eroilor”, 
Asociaţiei Cadrelor Militare în Rezervă şi Re-

tragere „Colonel Lucian Marinescu”, membrii 
ai partidelor politice, elevi şi studenţi din majori-
tatea şcolilor lugojene.

După efectuarea serviciului religios a avut loc 
depunerea de coroane, după care soldaţii Batalionu-
lui 183 Artilerie „General Ion Dragalina” au plecat 
în ritm de sărbătoare într-o scurtă paradă militară, 
la care au participat şi luptători reîntorşi de curând 
acasă din teatrul de război din Afganistan. Mesajul 
Ministrului Apărării Naţionale, Mircea Duşa, a fost 
redat de locotenentul Ionuţ Miron, un participant la 
operaţiunile din Orientul Mijlociu. La festivităţi au 
fost prezenţi şi elevi ai mai multor şcoli şi licee din 
oraş.

Lugojul, pregătit de iarnă

În conferinţa de 
presă organizată în 

data de 22 octombrie, 
primarul municipiului 
Lugoj, domnul Francisc 
Boldea a atins subiectul 
deszăpezirii oraşului, 
în condiţiile în care 
sezonul rece a început, 
din punct de vedere 
calendaristic. „Vom avea 7 utilaje pentru deszăpezire care vor 
fi operaţionale în 10 noiembrie. Avem trei utilaje grele prevăzute 
cu sărăriţe pentru străzile principale din oraş, un utilaj de mai 
mici dimensiuni pentru străzile din cartiere, un utilaj greu care 
va acţiona cu clorură de magneziu, la nevoie, un tractor cu lamă 
precum şi o fadromă pentru încărcarea zăpezii. Toate aceste utilaje 
sunt repartizate pe cartiere şi străzi în vederea unei utilizări cât 
mai eficiente. De asemenea sunt pregătite pentru a fi utilizate 
următoarele materiale: 30 tone clorură de magneziu şi 100 tone 
sare, depozitate la vechiul Hipodrom iar pentru nisipul ce va 
fi folosit există contract”, a declarat primarul Francisc Boldea. 
Pentru bunul mers al activităţilor de deszăpezire vor conlucra SC 
Salprest, Meridian 22 şi Serviciul Sere şi Spaţii Verzi, care vor 
beneficia de sprijinul Poliţiei Locale, Poliţiei Naţionale precum şi 
al altor instituţii.

Specialişti din trei ţări învaţă la Lugoj terapii 
pentru copiii cu nevoi speciale 

Specialişti din trei ţări europene 
au venit la Şcoala „Alexandru 

Roşca” din Lugoj în perioada 29 
octombrie – 2 noiembrie pentru un 
schimb de experienţă în domeniul 
terapiilor destinat copiilor cu nevoi 
speciale. Proiectul, intitulat „We Talk” 
– „Noi vorbim” beneficiază de sprijinul 
financiar al Comisiei Europene în cadrul 
binecunoscutului program „Comenius” 
– prima componentă a programului de 
învăţare pe tot parcursul vieţii.

„Este un proiect multilateral care se desfăşoară pe parcursul a doi ani şcolari, 
2013-2015. Şcoala Al. Roşca din Lugoj este coordonatoarea proiectului, având ca 
parteneri şcoli speciale şi integrate din Anglia, Turcia şi Portugalia. Pe parcursul 
celor doi ani de proiect vor fi patru întâlniri, câte una în fiecare ţară. În total, noi 
vom deplasa în cele trei ţări partenere 19 profesori şi cinci elevi. Scopul proiectului 
este cunoaşterea şi experimentarea unor noi metode terapeutice de lucru cu elevii cu 
nevoi speciale, în vederea dezvoltării comunicării prin limbaj, arte şi mişcare”, ne-a 
declarat profesoara Cristina Moşoni, coordonatoarea proiectului.

Alături de Şcoala „Al. Roşca” din Lugoj la proiect mai participă Nordridge 
Highschool din Manchester – Marea Britanie (un liceu pentru elevii cu nevoi 
speciale), Bayazid Ozel Egitim Uygulama Merked Veiş din Edirne – Turcia (şcoală 
pentru copiii autişti) şi Escola Basica din Funchal – Portugalia (şcoală unde copiii cu 
nevoi speciale sunt integraţi printre ceilalţi elevi). Următoarea etapă a parteneriatului 
se va desfăşura anul viitor în Portugalia.

În primăvara lui 1919 armata română a 
început să ocupe zonele din Banat care 

urmau a fi atribuite acestei ţări la Conferinţa de 
pace de la Paris. În regiunea de est a Banatului, 
unde populaţia românească locuia în mod 
compact, trupele erau primite cu entuziasm, în 
speranţa că nenorocirile primului război mondial 
se vor termina. Un exemplu în acest sens a fost 
şi apariţia primului grup de jandarmi români la 
Lugoj, primit cu bucurie de românii din oraş. 
Evenimentul a fost descris chiar atunci de ziarul 
Drapelul din localitate (nr. 48 din 11/24 mai 
1919).

Cu o zi înainte, într-o vineri la ora 17, grupul 
celor 550 de jandarmi ajunsese la Lugoj venind 
de la Deva. Ziarul se arăta entuziasmat: „Ce 
au simţit oamenii văzându-i, e greu de redat în 
cuvinte. De o mie de ani de când aşteptăm ziua 
aceasta sfântă.” Dar, pe când românii se bucurau, 
celelalte naţionalităţi din oraş îşi ascundeau cu 

greu nemulţumirea: „Bucuria românilor era 
egalată numai de ura celorlalţi, strigătele lor de 
fericire, de scrâşnirile neputincioase ale celor 
care n-au căpătat minte nici măcar în ultima 
minută. Dacă n-am fi fost faţă şi n-am fi auzit cu 
urechile noastre, ne-am fi îndoit că există oameni 
care deşi doresc toleranţa în viitor şi buna 
înţelegere, fac tot ce pot ca să uite simţămintele 
cele mai legitime ale viitorilor guvernanţi ai 
ţinuturilor acestora.”

Comparativ cu aceştia, ziarul românesc avea 
cu totul alte aprecieri faţă de jandarmii sosiţi: 
„Bine-aţi venit în ţinuturile noastre, sentinele 
credincioase, ca să puneţi temelie trainică 
siguranţei şi ordinei şi să deschideţi calea 
glorioaselor oştiri române, ce vor veni să ia în 
moştenire cea mai mănoasă şi mai binecuvântată 
parte a României Mari: Banatul mult încercat.”

De la gară, jandarmii au mers în piaţa 
oraşului, unde primarul le-a urat bun venit în 
faţa unui numeros public. Tricolorul românesc 
a fost arborat pe Primăria Lugojului, stârnind 

emoţie celor prezenţi. Colonelul francez Vargos 
s-a asociat şi el sărbătorii românilor, vorbindu-le 
despre duşmanii comuni şi despre comunitatea 
de interese franco-română. Apoi jandarmii s-au 
îndreptat către cazarma honvezilor, unde urmau 
să fie cazaţi.

La câteva zile după Arad, Lugojul intra şi el 
sub autoritatea românească. De atunci şi acest 
vechi centru bănăţean a fost încadrat în statul 
român, cu care avea să împărtăşească toate 
bucuriile şi necazurile din ultimul veac.

Mircea RUSNAC

Intrarea jandarmilor români în Lugoj (1919)

Cornelia VASILIU

Brânduşa UDRIŞTE

Oana LUNCAN

Din cartea de istorie a Ţării Banatului
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 oaia de 
Caransebeº

Ziua armatei, sărbătorită şi la Caransebeş
Ania MOSCOVICI

În urmă cu 69 de ani,  la 
25 octombrie 1944, 

ostaşii români eliberau ultima 
bucată de pământ românesc 
aflat sub ocupaţie horthystă. 
Oficialii caransebeşeni au 
marcat şi în acest an Ziua 
Armate i  Române  în  25 
octombrie. Astfel, Ziua Armatei 
Române a programat în urbea 
de pe Timiş şi Sebeş o serie 
de manifestări ce au debutat la 
Cimitirul Eroilor, unde au fost 
depuse coroane şi jerbe de flori şi a fost oficiată o slujbă de pomenire. 
Ulterior, acţiunile au continuat în Parcul ,,General Ioan Dragalina”, ocazie 
cu care participanţii au rostit scurte alocuţiuni, iar oficialităţiile locale şi 
judeţene, precum şi reprezentanţii instituţiilor publice şi ai formaţiunilor 
politice au depus coroane de flori la statuia generalului român. Totodată, 
un sobor de preoţi condus de Protopopul Caransebeşului, Prea Onoratul 

Liviu Mihai Drăgan, a oficiat 
un „Te Deum”. Între alţii, la 
evenimentul desfăşurat la 
Caransebeş au luat parte mai 
mulţi rezervişti ai Armatei 
Române.

Manifestările prilejuite 
de sărbătorirea Zilei Armatei 
Române au  consemnat , 
în f inal ,  ş i  t radiţ ionala 
paradă, la care şi-au adus 
contribuţia cadre militare, 
a l e  J a n d a r m e r i e i ,  a l e 
Inspectoratului pentru Situaţii 

de Urgenţă ,,Semenic”, precum şi Fanfara ,,Lira”. 
Ziua Armatei Române a fost instituită prin Decret la 1 octombrie 1959, 

iar evenimentul comemorează data de 25 octombrie 1944. Atunci, prin 
jertfa militarilor, a fost eliberat ultimul oraş ocupat de hortişti pe teritoriul 
ţării prin Dictatul Fascist de la Viena, şi anume Carei, restaurându-se astfel 
adevăratele hotare de stat ale României.

Caransebeş, vechea cetate de 
scaun a Banatului

În ciuda faptului că azi Timişoara este cel mai important 
oraş al celei mai sudice provincii a vechiului principat al 

Transilvaniei, Banatul, oraşul Caransebeş poate revendica onoarea 
de a fi fost cetatea de scaun. În epocă, acest termen nu desemna 
neapărat cetatea unde se afla tronul voievodului, principelui 
ori regelui, ci cetatea unde se ţineau scaunele de judecată. Iar 
Caransebeşul era locul unde aveau loc scaunele de judecată ale celor 
opt districte româneşti care formau una dintre cele mai puternice 
organizaţii administrative şi militare ale românilor ardeleni. Şi asta 
pentru că, în ciuda unor accese de patriotism local, Banatul a fost 
tot timpul o entitate aparte, care s-a bucurat de o largă autonomie, 
însă a cărei soartă a fost legată strâns de cea a Transilvaniei, 
până în momentul în care Timişoara a devenit paşalâc turcesc.  
Cei mai mulţi dintre istoricii care au studiat evenimentele care au 
influenţat destinul Caransebeşului spun că această aşezare, care 
închide strategic culoarul Timiş – Cerna, are rădăcini în preistorie. 
Caransebeşul de azi a fost locuit şi în timpul perioadei dacice, însă 
aşezarea a cunoscut o dezvoltare accelerată în timpul Imperiului 
Roman, datorită apropierii de anticul Tibiscum. 

Printre privilegiile oraşului se număra şi dreptul de a ţine scaun 
de judecată, pentru cele opt districte militare româneşti din Banat, 
care i-au furnizat contingente valoroase lui Iancu de Hunedoara, apoi 
regelui Matia Corvin, dar şi dreptul de a ţine târg. Din Evul Mediu, 
în Caransebeş, joia a rămas zi de târg. 

Luiza FENEŞAN

Porturile Moldova Veche, Drencova şi Baziaş 
trec în administraţia judeţeană

Ioan Marcel Vela, vicepreşedintele PNL pentru administraţie publică, a 
susţinut în 17 octombrie o conferinţă de presă la Caransebeş, în cadrul 

căreia a dat mai multe detalii despre procesul de descentralizare. Potrivit lui 
Ioan Marcel Vela, proiectul de descentralizare discutat de PNL va avea în vedere 
şi transferul a trei porturi de pe Dunăre către Consiliul Judeţean Caraş-Severin. 
Este vorba despre cel mai mare port al judeţului, Moldova Veche, dar şi de 
porturile Drencova şi Baziaş. Alte două porturi prind contur în judeţ, la Pojejena 
şi Socol, dar şi un punct de trecere a Dunării cu Bacul în cadrul portului fluvial 
de la Moldova Veche. „Trebuie grăbită descentralizarea pentru că în proiectul de 
buget pentru 2014 sumele nu au mai fost alocate pe ministere, ci descentralizat. 
Tot procesul, subliniez, nu va duce la întârzierea depunerii proiectului de buget 
pentru anul 2014” a mai declarat Vela. O altă problemă luată în discuţie a fost 
ca tot consiliile judeţene să fie cele care decid reţeaua şcolară şi organizarea 
acesteia, atribut care până acum aparţinea doar Ministerului Educaţiei.

Bianca BĂCANU

Lansare de carte

Joi, 17 noiembrie 2013, în Sala 
1 Decembrie 1918 a Primăriei 

Caransebeş, a avut loc prezentarea 
a trei volume: Mihai Vintilă – din 
însemnările unui medic veterinar şi 
Mihai Vintilă – pictori... în plein air, 
ambele semnate de... Mihai Vintilă, 
cât şi Petru Vintilă – omul născut 
pe brazdele plugului. Viaţă de orfan, 

volum îngrijit de dr. Ovidiu-Laurenţiu Roşu, şef serviciu la Direcţia Judeţeană 
a Arhivelor Naţionale Caraş-Severin.

Evenimentul a fost deschis de domnul Marcel Vela – primarul municipului 
Caransebeş, după care au luat cuvântul: medicul veterinar, pictorul şi scriitorul 
Mihai Vintilă, criticul literar şi de artă dr. Ada Cruceanu, istoricul caransebeşean 
col. (r.) Liviu Groza, criticul de artă Adrian Stepan, fostul director al 
Arhivelor Naţionale – istoricul Constantin Brătescu, directorul D.J.A.N.C.S. 
– dr. Laurenţiu-Ovidiu Roşu şi directorul Casei de Cultură „George Suru” din 
Caransebeş, Ioan Cojocaru.

Minunata seară culturală a fost întregită de prezentarea unui tablou cu Ieruga 
caransebeşeană, donat cu mai mult timp în urmă de pictorul Mihai Vintilă, 
domnului primar Marcel Vela, dar şi de discuţii amicale, depănare de amintiri 
şi... numeroase autografe.

Prof. Liliana MIHUŢ

Din albumul primăriei
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de Bata

Oamenii fericiţi fac ceea ce fac nu pentru 
ei înşişi, ci pentru binele celorlalţi, asi-

gurându-se că aduc sens, forţă şi fericire în vie-
ţile semenilor. Şi tot oamenii fericiţi consideră că 
norocul şi-l face fiecare ieşind din singurătatea 
propriului egoism prin iubire şi dăruire de sine. 
Un astfel de om am întâlnit la Bata, în persoana 
doamnei prof. Delia Micurescu. Cu o energie ne-
obişnuită, această femeie se dăruieşte întru totul 
comunei sale, oamenilor şi copiilor, atât prin ac-
tivităţile pe care le desfăşoară, cât şi prin cuvânt. 
Pe semne, domnia sa l-a citit pe Goethe, care ne 
sfătuieşte: „Nu nutriţi vise mărunte căci acestea 
nu au puterea de a mişca sufletele oamenilor”. Şi 
tot din acest motiv, pentru visele măreţe pe care 
le-a avut şi le-a înfăptuit, Uniunea Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric i-a conferit domniei sale „Di-
ploma de Excelenţă cu Plachetă” pentru munca 
neobosită în creşterea prestigiului comunei Bata, 
a învătământului şi pentru scoaterea din lumina 
tiparului a cărţilor care ne poartă spre o lume 
uitată de mulţi.   

Doamna Delia Micurescu, doamna de Bata 
cum frumos vă numea prof. univ. dr Anton Ilica, 
sub ce stea norocoasă v-aţi născut şi v-aţi format?

4Lumea satului mi-a fost dragă dintodea-
una. Aici m-am născut. Aici am crescut. Aici 
buna Zamfira mi-a poruncit să mă fac învăţă-
toare, trimiţându-mă la Preparandia Arădeană 
să învăţ carte. Pe urmele altor fii ai satului care 
s-au învrednicit cu darul preoţiei şi al dăscăliei 
la această renumită şcoală întemeiată de bă-
năţeanul Ţichindeal, „Gură de aur”. Fiindcă, 
mereu îmi aducea buna aminte de vorbele epis-
copului de Caransebeş, la Sfinţirea bisericii din 
sat, pe vremea ei, că „învăţătura cârje de aur 
este”. Şi am ţinut seamă de poruncile bunei, în-
trucât era cea mai deşteaptă în ale socoţilor din 
neamul nostru. Şi Pitagora o botezarăm în casă. 
Că se întrecea cu dascălul meu de matematică 

la probleme, cu judecata-i simplă de şase clase 
primare. Făcute la început de veac XX.

Şi mai ştia buna să povestească, ca nimeni 
alta, despre sat. Şi mă învăţa cântările biseri-
ceşti şi lumeşti. Şi jocurile. Şi colindele în postul 
Crăciunului. Să nu piară.

Aici, la mine acasă, mai apoi mi-am învăţat 
şi eu proprii copii şi pe discipolii mei să iubeas-
că adevărul şi să-şi preţuiască semenii. Aici, în 
sat, mi-am găsit toate înfăţişările dragostei. De 
la cea maternală până la cea conjugală. De la 
dragostea pentru sat, până la oamenii de acum 
şi de odinioară. Şi chiar dacă unii m-au judecat 
a fi cam patriarhală, nu mi-a fost de ocară acest 
simţământ, întrucât numai locurile astea mi-au 
ocrotit neastâmpărul revărsat peste tânguirea 
doinei, peste sudoarea frunţii, peste poveştile 

tâlcuite cu har în gura satului. Aici mi-a fost în-
găduit să vin pe lume. Aici mi-am clădit ferici-
rea. Şi n-aş crede să se întâmple vreo minune, 
încât sfârşitul creştinesc să mă risipească în alte 
zări.

La ce vârstă şi în ce împrejurări cuvântul scris 
a început să capete o nouă dimensiune în viaţa 
dumneavoastră şi aţi hotărât să vă veşniciţi nu-
mele prin intermediul său?

4 Primele încercări timide într-ale scrisului 
au fost prin anii de liceu, pe la revista literară a 
şcolii. Consemnam texte scurte în care poves-
team despre frumuseţea plaiurilor mioritice, 
văzute cu ochii adolescentini, în excursiile lice-
ene. Mult mai târziu am îndrăznit să scriu. Poa-
te din înfrânarea îndârjită a oricărui început. Şi 
această înfrânare mi-a fost risipită de părintele 
meu în aleanul scrisului, mentorul şi martorul 
vieţii mele împărtăşite în carte. Eruditul profe-
sor Anton Ilica. Învăţător la temelie.Ridicat tot 
de Preparandie. Dintr-o întâmplare, aceea de a 
fi fost coordonatorul lucrării mele la gradul di-
dactic I,obţinut în învăţământ. Şi citind mereu 
filă de filă, despre folclorul şi poveştile noastre, 
despre credinţe şi obiceiuri, despre portul de la 
noi, despre jocuri şi colinde, dar, mai cu seamă, 
despre ilustra familie Mocioni care şi-a împă-
mântenit moşiile în Banat, la Bata-Bulci, m-am 
trezit cu recomandarea că toate astea trebuie 
neapărat tipărite într-o carte. Şi, negreşit, aşa 
s-a născut „Taina izvoarelor”, prima mea carte.

Interviu realizat de
Paula MOLDOVAN

Nimic nu este greu atunci când vrei să faci 
ceva cu dăruire,cu atât mai mult pentru un 

asemenea eveniment cum a fost „Ziua Gratitudinii 
Bănăţene” la Bata, când învăţătoarea şi scriitoarea 
Delia Micurescu a primit această distincţie ca semn 
a înaltei preţuiri pentru strădaniile sale pe tărâmul 
învăţământului şi culturii, dar şi pentru creşterea 
prestigiului dascălului, al şcolii şi al satului nostru.
Nu pot spune că este uşor să organizezi genul acesta 
de evenimente, dar nu facem acest lucru în premieră, 
fiindcă avem la activ multe evenimente de acest fel 

(simpozioane internaţionale- „Portrete de dascăli”; festivaluri - „Autentic 
Fest”, „Festivalul Maris Folk”, „Festivalul de muzică medievală”, 
”Festivalul vânătorii”; comemorări şi celebrări-“Ziua Învăţătorului”, ”Ziua 
Şcolii”), întâlniri cu colegii primari din judeţ pe teme de administraţie, 
ruga satului, caravana tradiţiilor şi sărbătoarea Crăciunului, cu dubaşii . 
Apoi, munca în echipă este de mare folos fiindcă împărţim sarcinile. Şi 
sunt mulţumit că am o echipă destoinică la Primărie. Putem spune că avem 
chiar experienţă în organizarea unor manifestări de anvergură.

În calitate de primar mă încearcă un sentiment de mândrie că la Bata s-a 
organizat această manifestare a Uniunii Jurnalistilor din Banatul Istoric, 
fiind prima oară când Senatul acestei instituţii prestigioase s-a deplasat în 
teritoriu pentru a înmâna această distincţie unui laureat. Apoi, sunt mândru 

că există pe raza comunei persoane care sunt apreciate la acest nivel şi li 
se aduce în acest fel recunoaşterea  meritelor, valoarea acestora. În calitate 
de soţ cunosc foarte bine eforturile pe care le-a făcut soţia mea, Delia 
Micurescu, atât spre a fi un dascăl bine pregătit, munca la clasă şi, mai 
ales, strădaniile ei pentru cercetare  şi scriere efectivă a cărţilor, fiindcă se 
spune şi este adevărat că în spatele fiecărei cărţi scrise sunt ani de trudă şi 
dăruire. Este onorant şi important,deoarece oricine ar mai scrie despre Bata, 
despre satul nostru, despre învăţământ şi istoria locurilor, despre folclor şi 
tradiţii, o va cita mereu pe Delia Micurescu în mărturiile consemnate. La 
Ziua Gratitudinii m-au încercat mari emoţii pozitive când prof.univ.Anton 
Ilica a rostit “Laudatio” pentru Delia. Iar Uniunii Jurnalistilor din Banatul 
Istoric trebuie să-i mulţumesc pentru că a adus la acest eveniment oameni 
de prestigiu ai Banatului, care alături de personalităţile arădene, împreună 
cu artişti şi oameni de cultură, au culminat  valoarea evenimentului.

Apreciez în mod deosebit iniţiativa Uniunii Jurnalistilor din Banatul 
Istoric de a recompensa valorile în teritoriu, însemnând chiar comunitatea 
din care s-au ridicat acestea,fiindcă este onorant, încurajator, motivant 
pentru laureaţi, pentru concetăţenii noştri, pentru tânăra generaţie care 
are nevoie de modele demne spre a se ridica la valoarea înaintaşilor, 
contribuind la rândul lor la creşterea prestigiului locurilor natale. Suntem 
mândri că această hotărâre a Uniunii Jurnalistilor din Banatul Istoric s-a 
concretizat  la noi, la Bata petrecându-se primul eveniment de asemenea 
grandoare. 

Preºedintele de onoare al Uniunii, Sorin Frunzãverde, 
înmânând distincþia Deliei Micurescu

- va urma -

Impresiile unei zile de toamnă, împărtăşite
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Prin „Taina izvoarelor”, spre Excelenţă

Uniunea Jurnaliºtilor din Banatul Istoric a adus la Bata oameni de prestigiu
Ion MIcureScu - primarul comunei Bata
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Medalii internaţionale pentru activitatea 
cineamatoare din oraşul Oţelu Roşu

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Oþelu Roºu

Ap r o a p e  d e 
a c e e a ş i 

vechime cu  cea 
a învăţământului 
liceal, mişcarea de 
c ineamato r i  d in 
oraşul Oţelu Roşu a 
sărbătorit la cea de 
a 60-a aniversare a 

Insigna de Onoare UNICA oferitã doamnei director
Rozina Ghiorghioni, o permanentã susþinãtoare a

activitãþii foto-film a oraºului Oþelu Roºu

Medalia UNICA – 2013 
oferitã inginerului Nicolae 

Negruþiu, preºedintele 
Cineclubului „Oþelul Roºu”

A XIV-a ediţie a Festivalului „Afilon Laţcu şi Ion Munteanu” a 
debutat în data de 24 octombrie la Glimboca, comună în care 

s-au născut cei doi mari coregrafi ai Banatului de Munte. În data de 
25 octombrie a avut loc spectacolul comemorativ la Casa de Cultură 
din Oţelu Roşu. Şapte ansambluri folclorice din România şi Serbia 
au urcat pe scenă şi au încântat publicul iubitor de folclor.

Evenimentul a fost onorat de prezenţa la Oţelu Roşu a 
unor parlamentari de Caraş-Severin. Oameni de cultură, cât şi 
reprezentanţi ai instituţiior judeţene şi locale.

Din relatările domnului Traian Barbu, consilier local, iese în 
evidenţă efortul organizatoric al instituţiilor judeţene şi locale în 
realizarea acestui festival.

Liceului Bănăţean, bucuria primirii unor distincţii speciale 
oferite de Uniunea Internaţională de Cinema – UNICA.

Participând la Festivalul Mondial şi la Congresul 
UNICA de anul acesta din Austria, am preluat distincţiile 
pentru România. Astfel în afară de două medalii şi o 
diplomă de onoare pentru filmele româneşti, inginerului 
Nicolae Negruţiu i s-a oferit MEDALIA UNICA – 
2013 pentru întreaga activitate de promotor al culturii 
cinematografice şi realizator de filme necomerciale, atât 
în cadrul cineclubului „Oţelul Roşu”, cât şi în cadrul 
cineclubului „Lyceum” din localitate.

Amintindu-şi şi de data aceasta cu mare plăcere de vizita 
pe care a făcut-o la Liceul Bănăţean, domnul Georges 
Fondeur a transmis în numele Comitetului UNICA, 

doamnei director 
Rozina Ghiorghioni, pentru activitatea de coagulare 
a activităţii cultural-artistice prin intermediul foto-
filmului, Insigna de Onoare a Uniunii Internaţionale de 
Cinema.

Toate acestea sunt o dovadă, nu numai a recunoaşterii 
unei tradiţionale activităţi artistice de pe Valea Bistrei, 
ci şi o trambulină spre aceeaşi rodnică activitate şi în 
viitor.

Înmânarea premiilor pentru România de cãtre
preºedintele UNICA Georges Fondeur

Ing. Emil MATEIAŞ
Vicepreşedinte al Asociaţiei Naţionale a Cinecluburilor din România
Vicepreşedinte al Ligii Asociaţiilor Româno-Germane din Germania

În luna februarie 
2013,  la  Apelu l 

Naţional pentru Propuneri 
de Proiecte 2013, s-au depus 
candidaturile şcolilor din 
România (alături de şcoli din 
majoritatea ţărilor europene), 
la A.N.P.C.D.E.F.P. (Agenţia 
Naţională pentru Programe 
Comunitare în Domeniul 
Educaţ ie i  ş i  Formări i 
P ro f e s i o n a l e ) ,  p e n t r u 
proiecte multilaterale Comenius (prima componentă a Programului de Învăţare pe 
Tot Parcursul Vieţii). La nivel naţional au fost depuse peste 1200 de candidaturi, 
dintre care 220 au fost aprobate, 914 respinse şi 73 ineligibile. Dintre cele 10 
candidaturi ale unităţilor de învăţământ din judeţul Caraş-Severin, 7 au fost 
respinse, iar 3 aprobate, anume Şcoala Gimnazială Nr. 2 Reşiţa şi... cele două şcoli 
gimnaziale din Oţelu Roşu: Şcoala Gimnazială Nr. 1 şi Şcoala Gimnazială Nr. 3. 

Şcoala Gimnazială Nr. 1, structură a Liceului Bănăţean Oţelu Roşu, a obţinut 
aprobarea proiectului UNITED COLORS OF EUROPE (cu numărul de referinţă 
13-PM-197-CS-SE) care a unit şcoli din Suedia, Belgia, Turcia şi România într-
un proiect care urmăreşte schimbul de experienţă, idei şi materiale în ceea ce 
priveşte felul în care un mediu multicultural, multinaţional şi multilingvist poate 
fi folosit ca factor de succes în şcoală. Prima mobilitate a avut deja loc în luna 
octombrie în Suedia, ţara coordonatoare, de la şcoala din Oţelu Roşu participând 
trei cadre didactice coordonate de doamna prof. Olivia Ionuţ. 

Şcoala Gimnazială Nr. 3 Oţelu Roşu este implicată în proiectul DISCOVER 
YOUR HIDDEN SKILLS (înregistrat cu numărul de referinţă 13-PM-199-CS-
CZ), care-şi propune să descopere talentele ascunse ale elevilor. În cadrul acestui 
parteneriat sunt implicate şcoli din şapte ţări, pe lângă România mai participând: 
Cehia (ţara coordonatoare), Polonia, Turcia, Lituania, Bulgaria şi Spania. Prima 
mobilitate va avea loc în perioada 25-29 noiembrie 2013 la Ujezd – Cehia.

Prof. Adina-Luciana CUBIN

Spectacol excepţional în memoria 
marilor coregrafi Afilon Laţcu 

şi Ion Munteanu
Prof. Larisa ILIONI

Două şcoli gimnaziale, două proiecte Comenius 

Suedia – octombrie 2013
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Nu poþi departaja serviciile în funcþie de opþiunile politice
Burza-han ZIAN - primar al comunei Petriş

Continuăm domnule pri-
mar interviul cu domnia 

voastră cu observaţia că  aţi 
realizat un obiectiv de sănăta-
te foarte important. La ce vă 
gândiţi, în viitorul apropiat?

4În viitorul apropiat voi 
continua reabilitatea dispen-
sarului uman pe care l-am 
început, am înlocuit toată 
tâmplăria, uşi, geamuri, tre-

când de la lemn la termopan, am început un ca-
binet şi holul, am pus  gresia şi faianţa, dar încă 
mai sunt cabinete de modernizat. Ne gândim  
ca în viitorul apropiat, când vom avea fonduri-
le necesare, să punem şi restul cabinetelor în 
funcţie. Ar fi necesar un cabinet stomatologic, 
o farmacie dacă se poate, pentru a veni în slujba 
oamenilor care ne-au ales, dar şi a celor care nu 
au făcut-o, pentru că nu poţi departaja servicii-
le în funcţie de opţiunile politice. Cel puţin aşa 
consider eu. 

 Aţi salvat învăţământul, v-aţi îndreptat atenţia 
cu succes spre sectorul de sănătate. O localitate 
care se îngrijeşte de aceste aspecte e o localitate 
bună. Şi totuşi, dincolo de aceste împliniri, poate 
aveţi, ca primar, şi anumite năzuinţe, să nu le zi-
cem supărări.

4Da, sunt şi supărări, dar nu la cote impor-

tante. Avem proiecte pentru asfaltarea drumu-
lui comunal DC 76 Ilteu, la care o să începem 
asfaltarea a 1 100 de metri. Am asfaltat drumul 
hălţii, spre CFR, în lungime de 300 de metri, 
avem pietruite străzile laterale ale satului Petriş 
şi începem asfaltarea a 6-7 străzi din cele 14.

 Vă felicit, aveţi realizări frumoase, proiecte 
serios întemeiate, paşii se îndreaptă pe pământ 
ferm. Revenind uşor la problema învăţământului, 
spinoasă în toată ţara, aveţi probleme cu lipsa ca-
drelor didactice?

4Da, chiar vreau să mă adresez  în acest sens 
Inspectoratului Şcolar Arad, pentru că 50% din-
tre cadrele didactice ce deservesc şcoala „Sabin 
Drăgoi” din comună, sunt navetişti. Vin chiar din 
Municipiul Arad. Mi-aş dori o mai mare implicare 
a Inspectoratului, consider că sunt mulţi profe-
sori sau învăţători din zonă şi ar fi bine când se 
ţine titularizarea să se ţină cont şi de zona din 
care provin, pentru a le uşura munca. 

Altă problemă?
4Mai avem încă o problemă, referitoare la 

transportul elevilor. Având două microbuze şco-
lare, ne-am confruntat în anul şcolar trecut, oda-
tă  cu plecarea şoferului de pe un microbuz, cu 
situaţia de a nu mai putea să angajăm un şofer, 
ceea ce înseamnă că este o problemă serioasă 
pe raza localităţilor Ilteu, Selişte, Corbeşti. Am 

adrese făcute către Prefectură, către Inspecto-
ratul Şcolar, din septembrie 2012, dar, din păca-
te,  până acum nu am primit niciun răspuns. 

 Domnule primar este des întâlnită în mediul 
rural problema dascălilor. Vă urez succes în re-
zolvarea sa. E aceeaşi problemă şi în domeniul 
sanitar?

4Nu !
Anul şcolar a debutat şi înţeleg că aţi avut  cla-

sele pregătite să primească elevii.
4Da, toate şcolile comunei Petriş sunt pre-

gătite. Avem asigurate chiar şi lemnele pentru 
încălzirea centrală. Şi pentru că tot vorbim de 
şcoli, am deschis o licitaţie la Şcoala nr. 2  pen-
tru un grup sanitar modern, conform normelor 
europene. La Scoala nr. 1  îl avem din 2007, iar la 
Roşia-Nouă din 2010.

 Iată, avem şi un aspect european al învăţă-
mântului  în Petriş. Vreau să vă întreb dacă în 
aceşti ani de când vă aflaţi la conducerea Petrişu-
lui, aţi avut probleme pe care le-aţi rezolvat doar 
datorită proiectelor locale ?

4Da, este adevărat. De la primul mandat am 
încercat să îmi procur utilajele necesare pentru 
lucrări forestiere, apoi am făcut o echipă şi lu-
crez azi în regie proprie.

Interviu realizat de
Graţian NEAMŢU

Drumul de la trăistuca dacilor liberi la poşnarul 
vetrelor romane, m-au făcut un om liber

Când auzi de Maramureş îţi vine în minte: glasul ceterucii şi al zon-
gorii, clopul cu zgărdan, gatiile largi, opinca cu nojiţe, tăria horin-

cii, râurile Iza, Mara, Vişeu a căror apă curge la fel de repede ca şi sângele 
oamenilor care locuiesc în frumoasa ţară a dacilor liberi. Aici, sub streaşina 
Pietrosului Rodnei, într-un loc atât de frumos numit Moisei m-am trezit 
într-o dimineaţă, cu trăistuca în spate, mergând să descopăr o lume nouă 
- şcoala.

Zâmbetul învăţătorului, gesturile lui părinteşti m-au făcut să uit de 
emoţiile inerente ale unui început care avea să mă ducă într-o lume în care 

aveam să-mi fac ca prieteni pe domnii: Eminescu, Sadoveanu, Zaharia, Preda, Doinaş, Păunescu 
şi, mai apoi, Adameşteanu, Ghergariu, Gheţie şi mulţi alţii. După câteva săptămâni m-am luat la 
o trântă bărbătească cu un alt învăţăcel pentru că a răvnit la creionul meu şi nu am cedat până nu 
am auzit piciorul trosnind. A urmat o lungă pauză de învăţătură, perioadă în care am învăţat că 
dacă vrei să-ţi păstrezi ce-i al tău, trebuie să lupţi. Evident, pe urmă s-a pus problema repetenţiei 
mele, dar dascălul m-a întrebat: cum poţi să treci, ştii să scrii şi să citeşti? Iar eu am răspuns: da 
theacher, am învăţat. Bravo, atunci treci! Felul meu de a fi l-a făcut să mă îndrăgească, iar într-o 
zi a chemat-o pe mama la şcoală şi i-a spus, „dă-mi mie copilul ăsta, că-l înfiez”. Mama s-a uitat 
la el cu o tristeţe mândră şi i-a răspuns: Domnucule, chiar dacă nu suntem bogaţi noi nu-i părăsim 
pe ai noştri, numai atunci când murim. Bine, găzdoaie, atunci el va fi copilul nostru. Timpul s-a 
scurs, lecturile făcute pe dealul Staniştii, având ortaci văcuţele şi mioarele miţoase, m-au făcut 
ca în momentele de cumpănă să-mi arunc privirea spre înaltul munte Pietrosul şi să-l întreb: ce 
mă fac bătrâne? Şi el spunea: stai cuminte copile, într-o zi ai să ajungi ca mine, mare. Anii au 
zburat, şcolile pe care le-am urmat m-au şlefuit şi saltul peste timp m-a hărăzit tămăduitor de 
animale în frumoasele foste vetre ale castrelor romane.

Aici, auzi copii strigădu-şi pe nume astfel: Vespazian, Aurelian, Domiţian, Traian, vezi casele 
acoperite cu paie şi ai impresia că în faţa lor vezi falnicele legiuni romane, iar soldaţii din flan-
curi sunt gata să arunce cu torţe în ele. Mergi mai departe şi vezi case falnice şi atunci îti dai 
seama că Ion, Dumitru, Aurelian au vrut acelaşi lucru - să existăm, iar noi, cei mai sus amintiţi 
ne-am încăpăţânat şi existăm.

   Uneori sunt descumpănit, arunc privirea în neant şi văd frumosul meu Pietros care îmi 
şopteşte: copile, ai ajuns mare, dar să nu uiţi de unde ai plecat, că atunci am să revărs potopul 
apelor Iezărului meu peste măreţia visurilor tale. Nu, n-am să uit bătrâne. 

  Îngenunchez în faţa amintirii giuvaierului graiului literar maramureşan pr. Bercea Elena, care 
de acolo, dintre stele, îmi şopteşte: şi eu te-am învăţat copile!

Vasile VIŞĂOAN

Ana Maria POPA

Biserica de lemn din Corbeşti

Datează din anul 1800 şi are hramul „Naşterea 
Maicii Domnului”. Biserica se află pe noua 

listă a monumentelor istorice.
În localitate a fost consemnată existenţa unei    

vechi biserici situată pe „Dâmbul bisericii” unde era 
şi cimitirul. În conscripţia din 1755, satul Corbeşti 
avea 15 case iar locuitorii frecventau lăcaşul de cult 
din Petriş, pentru că nu existau biserică şi preot în 
sat.

Biserica de la Corbeşti se înscrie armonios în 
ambianţa monumentelor de arhitectură populară; ea 
datează de pe la 1800 şi a fost adusă în acest loc pe 
la 1835, fiind aşezată pe o talpă de piatră. Lucrată 
cu toporul, din bârne de gorun, netencuită, păstrează 
forme arhaice. La începutul secolului al XIX-lea a 
fost pictată de Nicolae de la Lupşa Mare având şi 
un ajutor al cărui nume nu se cunoaşte şi căruia îi 
aparţine o parte din pictura naosului. Se remarcă 
mai ales prin frumoasele picturi care acoperă zi-
durile, tavanul boltit şi iconostasul, opere ale unor 
pictori populari, cel mai important  fiind cel mai sus-
menţionat: Nicolae Zugravul din Lupşa Mare, care a 
lucrat şi la biserica din Juliţa.

Biserica ºi alãturat clopotniþa

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Petriº
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Ziua GRatitudinii Bănăţene, 
tRiBut plătit valoRii

Sunt mulţi oameni care pun o piatră de 
temelie la valoarea culturii bănăţene,    

chiar dacă nu ţin prima pagină a ziarelor şi 
poate nu mulţi sunt cei care-i cunosc. Oameni 
care tac şi fac, oameni pentru care niciun efort 
nu este prea mare când vine vorba de con-
semnarea, păstrarea şi transmiterea valorilor 
pământului din care s-au ridicat, mai departe. 
Plecând de la premisa că există astfel de oame-
ni de valoare şi merită recompensaţi, duminică, 
20 octombrie, la Căminul Cultural din Bata a 
avut loc fes tivitatea în cadrul căreia, Uniunea 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric a conferit scrii-
toarei Delia Micurescu Diploma de Excelenţă 
cu Plachetă. Premierea s-a desfăşurat în cadrul 
acţiunii intitulată semnificativ „Ziua Gratitudi-
nii Bănăţene”. Trebuie spus pentru început că 
motivaţia distincţiei este deosebit de onorantă: 
„ca semn al preţuirii şi înaltei aprecieri pentru 
serviciile nobile puse în slujba creşterii pres-
tigiului învăţământului din Ţara Banatului, a 
vocaţiei şi demnităţii săteşti”. Ea este acordată 
de către Senatul Uniunii Jurnaliştilor din Ba-
natul Istoric în urma unei laborioase acţiuni 
de studiere şi triere a personalităţilor deosebite 
din diferite zone, cu activitate care să slujească 
scopului declarat amintit. 

Ca momente realizate în premieră, vorbim 
în primul rând de organizarea acestui gen de 
acţiuni în locul în care personalitatea evidenţiată 
de Uniune tră ieşte şi îşi desfăşoară activitatea. 
Este pentru prima dată când o astfel de festivita-
te se organizează în mediul rural. Pe de altă par-
te, tot o premieră este aspectul că, prin alegerea 
acestei locaţii, s-a dorit ca la eveniment să par-
ticipe comunitatea care a beneficiat de dăruirea 
şi activitatea personalităţii premiate, împreună 
cu invitaţi de marcă ai culturii din tot arealul 
Banatului Istoric. Dar, mai multe informaţii 
despre acest eveniment, despre organizare, dar 
şi despre iniţiativele viitoare, vom afla în cele 
ce urmează de la membrii ai Senatului Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric. 

„Iniţiativa reprezintă un moment de 
emancipare în viaţa Uniunii”

Sorin FRUNZăVERDE
Preşedinte de onoare al 

Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric
A fost un eveniment 

plăcut, un eveniment 
cald, care s-a bucurat 
de o participare afecti-
vă deosebită din partea 
reprezentanţilor Uniu-
nii şi din partea celor 
care au onorat această 
festivitate. Asistăm, 
în acelaşi timp, la o 
premieră, în sensul că 
Uniunea Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric 
şi-a propus să acorde o 

parte din Diplomele şi Plachetele de Excelenţă 
laureaţilor la ei acasă. Ideea a fost a lui Vasile 
Todi şi cred că este o idee de succes, dovada 
fiind evenimentul de astăzi, de la Bata. Cred 
că este mult mai important să acordăm aces-
te distincţii acasă la personalitatea respectivă. 
Noi, bănăţenii, avem o componentă specială 
a vieţii noastre, a existenţei noastre: plecăm 
greu de acasă. Cel mai important loc reprezin-
tă locul unde ne-am născut sau locuim. Este 
important ca aceste personalităţi să dobândeas-
că recunoaşterea valorii lor acasă. Pe de altă 
parte, vreau să vă spun că deplasarea în teri-
toriu, acest itinerariu pe care ni l-am propus, 

mai are şi o altă explicaţie. Vorbim de multe 
ori de descentralizare, poate nefondat, nepre-
gătiţi. Descentralizarea e acum un fel de cu-
vânt la modă, cum era reforma în anii ’90. Una 
din dimensiunile esenţiale ale descentralizării 
înseamnă aprecierea valorilor locale, cu atât 
mai mult la ele acasă. Principiul acesta con-
sacră faptul că valorile locale reprezintă mai 
mult decât valorile centrale sau cel puţin la fel 
de mult. Din acest punct de vedere pot spune 
că iniţiativa domnului Todi, iată, preluată de 
Senat, reprezintă un moment de emancipare în 
viaţa Uniunii. Motivul pentru care de această 
dată a fost premiată doamna Delia Micurescu 
este unul simplu: s-a bucurat de foarte multe 
referinţe pozitive. În primul rând, a rămas fide-
lă unui spaţiu greu încercat în anii 70-80, când 
s-a pus problema desfiinţării comunei pentru că 
urma să fie aici amplasat un lac de acumulare. 
În al doilea rând, pentru că alături de soţul ei 
a avut puterea să reconstruiască această comu-
nă, e un dascăl dedicat şcolii. Nu e uşor să fii 
dascăl la Bata şi să îţi placă să predai atâţia 
ani. De asemenea, doamna Delia scrie. „Bade 
Ioane”, pe mine m-a dus cu gândul la un alt 
volum de mare sensibilitate. Ştefania Velisar 
Teodoreanu scrie o carte de versuri adresată lui 
Ionel Teodoreanu, care era atunci în închisorile 
regimului trecut, pe care o intitulează „Bună 
seara, Ioane”,  de o mare candoare, de o mare 
sensibilitate, dovadă a iubirii pentru bărbatul 
ei încercat. „Bade Ioane” este o carte scrisă 
cu aceeaşi căldură şi dragoste, dar, din fericire 
pentru ei, pentru un bărbat neîncercat în acest 
fel, un foarte bun primar. Nu avem în acest mo-
ment un inventar exact al următoarelor depla-
sări în teritoriu. Senatul, în această toamnă, va 
lua în discuţie o primă evaluare de acest gen şi, 
sigur, ulterior, vom decide în plenul Senatului 
ce se va întâmpla.

„Peste tot sunt oameni de valoare, 
dar nedescoperiţi”

Francisc BOLDEA
Membru al Senatului 

Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric
Dacă în luna mai 

am asistat la Gala 
Premiilor de la Lugoj, 
astăzi am participat la 
ceva cu totul ieşit din 
comun. O comună fără 
elite nu poate exista, 
este sortită pierii. As-
tăzi am văzut un das-
căl care şi-a prezentat 
comuna şi familia ca 
un tot unitar. Acesta 
este cel mai frumos 
lucru, după părerea 

mea, atunci când familia şi comuna reprezintă 
pentru cineva un lucru deosebit. Mi-a plăcut 
enorm de mult ceea ce a spus doamna Delia în 
prezentare, „să nu mă spui, Doamne”, am ru-
gat-o să-mi dea  şi mie un exemplar după dis-
cursul rostit. Se spune „spune-mi cum e învăţă-
torul ca să-ţi spun cum e poporul”. Bata are un 
învăţător minunat în persoana doamnei Delia. 
De asemenea, aici au fost preşedinţi şi vicepre-
şedinte de Consilii Judeţene din Caraş-Severin 
şi Arad, primarii municipiilor Arad şi Lugoj, o 
serie de alte personalităţi care sunt printre noi, 
toţi legaţi de un liant, Vasile Todi. Uniunea Jur-
naliştilor din Banatul Istoric şi-a propus mult 
mai mult decât de aţi văzut la Bata. Ne-am pro-
pus să acceptăm ceea ce se poate accepta, să 
iertăm ceea ce se poate ierta şi să facem ceea 

ce nu suntem obligaţi să facem. Peste tot sunt 
oameni de valoare, dar nedescoperiţi pentru că 
nu au avut pe cineva să-i îndrume. Domnul Va-
sile Todi i-a descoperit, iar noi, ceilalţi, după 
eul fiecăruia, încercăm să avem o vizibilitate 
asupra dezvoltării regiunii noastre, a Banatu-
lui. Şi la noi viaţa e foarte frumoasă, doar că 
trebuie să o descoperim, să o punem în valoa-
re. Acesta este rolul nostru, a Uniunii Jurnaliş-
tilor din Banatul Istoric, să punem în lumină 
valorile din fiecare comună, de pe meleagurile 
Banatului. M-a impresionat căldura pe care au 
afişat-o oamenii. Două ore şi jumătate nu este 
simplu să stai în scaun. Unii s-au mirat de ce 
stau, pentru că noul pătrunde mai greu. Dar, 
acest nou este altceva. Noi ne-am propus să fa-
cem un lucru bun, nu să criticăm de ce 1000 de 
lucruri sunt proaste în România. Aici am lăsat 
politica deoparte, nu mai are nicio importantă 
pentru că avem o altă ţintă, care nu are nimic 
cu politica, ci cu personalitatea fiecăruia dintre 
noi.

„Este un lucru deosebit şi nu ştiu să mai fi 
făcut cineva aşa ceva”

Gelu STAN
Membru al  Senatului 

Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric
Ca de fiecare dată, 

aşteptările mele au 
fost satisfăcute pe de-
plin. Eram convins că 
ceea ce face Uniunea 
Jurnaliştilor din Bana-
tul Istoric, prin Vasile 
Todi, este ceva de cali-
tate şi nu s-a dezminţit 
nici de această dată. În 
primul rând doresc să 
salut ideea de la care 
s-a pornit, aceea de a 
premia valori. Exis-

tă oameni care se dăruiesc trup şi suflet unei 
activităţi, care realizează ceva tot pentru om, 
iar ideea de a-i premia sunt convins că a prins 
foarte bine şi sunt convins că pe viitor putem 
să ne aşteptăm la şi mai bine, după cum dom-
nul Todi ne-a obişnuit. De altfel, toate întâlni-
rile pe care le-am avut noi, organizate de Vasile 
au fost perfecte. Este un organizator special cu 
multă putere de muncă, iar colaboratorii pe ca-
re-i are sunt capabili să-l susţină în tot ceea ce 
întreprinde. Să ajungi la omul care a făcut atâ-
tea pentru comunitatea în care trăieşte, să îi dai 
cinstea cuvenită la el acasă, iar cei care sunt 
prezenţi să participe efectiv, să vadă ceea ce 
se întâmplă, dă mare valoare omului premiat, 
dar şi localităţii şi celor care trăiesc în această 
comunitate. Am convingerea că şi ei se simt 
importanţi fiindcă vin la asemenea eveniment 
unde sunt prezente personalităţi ce dau greutate 
momentului. Ideea este foarte bună şi trebuie 
continuată pentru că este un lucru deosebit şi 
nu ştiu să mai fi făcut cineva aşa ceva. După 
evenimentul de la Lugoj l-am întrebat pe Vasi-
le cum vede următorul eveniment, cum reuşeş-
te să întreacă ceea ce s-a făcut. Participând la 
evenimentul de la Bata, păstrând, sigur, propor-
ţiile, mi-am dat seama că se poate face. A fost 
altceva, dar atât de bine făcut încât consider 
că este un vârf. Să vedem ce se va întâmpla 
în continuare. Cu toţii ne vom da silinţa să-l 
sprijinim pe Vasile Todi în toate demersurile 
lui în a face lucruri frumoase, de cea mai bună 
calitate, la fel cum au fost şi evenimentele pre-
cedente. Pagină realizată de 

Monica GAIŢA
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